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وزیر کار خبر داد:

پرداخت یارانه مضاعف 
به دهک های ۶ و ۷ 

۳۰ هزار نفر می توانند 
خودرو وارداتی بخرند

۳۲ میلیون نفر در کشور 
رایگان بیمه شده اند
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سرمقاله

اعطای وام 
جذابیت ندارد

دیگر بانک ها علاقه مند به 
ارائه وام نیســتند. چرا که 
اعتقاد دارند تا زمانی که تورم 
بالای چهــل درصد وجود 
دارد، اعطای وام با نرخ بهره ثابت سوددهی آنچنانی 
برایشان ندارد. البته باید توجه داشت که خود بانک 
پولی در اختیار ندارد و این مبالغ از سپرده های مردم 
تامین می شود.  به هر صورت اعطای وام در چنین 
شــرایطی برای بانک ها جذابیت ندارد. به همین 
دلیل اســت که با وجود اینکه مجلس اختصاص 
بیست درصد از سپرده های بانکی به بخش مسکن 
را مصوب کرده بود، باز هم بانک ها عملا مقاومت 

کرده و این درصدی...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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برنامه معاونت علمی برای 
تولید انبوه دانش بنیان ها

20 درصد تسهیلات مسکن توسط سه بانک پرداخت شد

هدایت  تسهیلات  به  بخش  مولد
صفحه۳

صفحه۲

افزایش  ذخایر  بنزین  کشور 
مصرف   بنزین   به   روزانه   ۱۱۵   میلیون   لیتر   رسید 

رئیس مرکز فناوری های راهبردی معاونت علمی 
با اشاره به اینکه آیین نامه ایجاد مراکز نمونه سازی 
ســریع و هم آفرینی ابلاغ شــده، گفت: این مراکز 
٢ گلوگاه رســیدن دانش بنیان ها برای تولید انبوه 
هستند. شقایق حق جوی جوانمرد با یک توضیح 
مقدماتی برنامه معاونت را برای ایجاد زیرساخت های 
لازم در راستای تولید انبوه دانش بنیان تشریح کرد و 
گفت: توسعه و تولید محصول دانش بنیان در سطوح 
آمادگی مختلف فناوری اتفاق می افتد چیزی که به 
آن TRL گفته می شود؛ در TRL یک تا چهار مفهوم 
علمی توسعه محصول شــکل می گیرد و بعد از آن 
نمونه سازی اولیه انجام می شــود. یعنی شما باید 
ببینید براســاس مجموعه دستاوردهای علمی آن 
نمونه محصول دانش بنیانی که می خواهد ساخته 
شود نمونه اولیه چطور اســت و در ادامه اصلاحات 
اولیه براساس نیاز مشتری و کاربری بر روی محصول 
انجام شــود. رئیس مرکز فناوری هــای راهبردی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری افزود: بعد از این مرحلــه در تی آر ال ۵ و 
۶، در دنیا مراکزی تحت عنوان مراکز نمونه سازی 
سریع این سرویس را به محققان شرکت های دانش 
بنیان می دهند که نمونه های اولیه را ارزان، آسان و 
سریع بسازند. چون این مجموعه تخصص هایی که 
لازم است نمونه اولیه ساخته، آزمایش، استاندارد و 
اصلاح شود را در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار 
می دهد. وی ادامه داد: شرکت های دانش بنیان نوپا 
یا دانشگاهیان و دانشجویان دکتری که می خواهند 
به طور مثال نتیجه پایان نامه خود را تبدیل به یک 
محصول کنند نیاز به خدمت مراکز نمونه ســازی 
سریع دارند. حق جوی خاطرنشان کرد: بعد از اتمام 
نمونه سازی سریع و زمانی که نمونه نهایی به دست 
آمد ما نیاز به تولید نیمه صنعتی داریم برای اینکه 
تست بازار را انجام دهیم و در ادامه به اقتصادی کردن 

محصول بپردازیم؛ در این بخش...

اجتماعی

مدیرکل امور فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل 
سازمان غذا و دارو با اعلام اقدامات انجام شده در 
جهت تامین نیاز بازار به شیرخشــک از دو مسیر 
تولید داخــل و واردات و وفور ایــن محصول در 
هفته های آتی، در عین حال بر لزوم ثبت سامانه ای 
محصول در داروخانه ها جهت جلوگیری از قاچاق 
معکوس و خروج آن از زنجیره تامین، تاکید کرد. 
منوچهر دادگرنژاد با اشاره به تامین شیرخشک 
مورد نیاز از دو مسیر تولید داخل و واردات، گفت: 
تولیدکنندگان داخلی شیرخشک با تمام ظرفیت 
در حال تامین بازار هستند و تولیدات آنها روزانه 

در سطح کشور توزیع می شود.
وی همچنین تاکید کرد: به دنبال رفع مشکلات 
ارزی، جهــت واردات فوریتی ایــن محصول نیز 
فراخوان داده شــده اســت و در مجموع در پی 
اقدامات انجام شده، در هفته های آتی شاهد وفور 
این محصول در کشور خواهیم بود. مدیرکل امور 
فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا 
و دارو همچنین به الزام ارایه شیرخشــک با ثبت 
کد ملی و تاریخ تولد نوزاد در داروخانه ها اشــاره 
کرد و گفت: به جهت حمایــت از مصرف کننده، 
به شیرخشک  ارز ۴٢۰۰ تومانی تعلق می گیرد؛ 
بنابراین به دلیل اختلاف قیمت موجود، احتمال 
خروج شیرخشک ها از زنجیره و قاچاق معکوس 
آن و یا اســتفاده در مصارف دیگر نظیر شیرینی  
فروشی ها و... وجود داشــت. به همین دلیل ارایه 
این محصول با کدملی و تاریخ تولد نوزاد و ثبت در 
سامانه تی تک از ٢۰ مهرماه الزام آور شد تا طول 

زنجیره تامین تا مصرف قابل رصد باشد.

وی در همین راســتا تاکیــد کــرد: بنابراین از 
٢۰مهرماه داروخانه ها موظفند کد ملی نوزادان را 
ثبت کنند در غیر این صورت طبق قانون برخورد 
می شود. ثبت سامانه ای شیرخشک ها ضمن آنکه 
کمک می کند تا این محصــول از زنجیره تامین 
خارج نشود و به دست مصرف کننده واقعی برسد، 
در عین حال میزان نیاز کشور به صورت واقعی را 
مشخص می کند و به این ترتیب می توان بر اساس 

آن سیاست گذاری کرد.
دادگرنــژاد تاکیــد کــرد: بنابراین بــا توجه به 
برنامه ریزی هــای صورت گرفتــه، در هفته های 
آتی شاهد وفور شیرخشک در کشور خواهیم بود 
و در حال حاضر نیز محدودیتی در تامین نداریم، 
شرکت ها در حال همکاری هستند و شیر خشک 

در حال توزیع در استان ها است.
وی همچنین در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه 
با توجه به سیاســت گذاری های صورت گرفته، 
آیا ســقف دریافت برای هر کد ملی وجود دارد یا 
خیر؟ گفت: هیچ سقفی برای داروخانه و مصرف 
کننده تعیین نشده اســت. دادگرنژاد همچنین 
درباره چگونگی ارایه شیرخشــک به اتباع و افراد 
فاقد شناســنامه نیز گفت: برای اتباع و افراد فاقد 
شناسنامه نیز از معاونان غذا و داروی سراسر کشور 
خواســته ایم که با همکاری اداره ثبت اســتانی، 
یک کد مجازی تهیه و به ما اعلام شــود تا برای 
اتباع و افراد فاقد شناســنامه نیز سهمیه در نظر 
گرفته شــود. در مجموع داروخانه ها موظفند هر 
 کسی که مراجعه کرد شیرخشــک را با کد ملی 

تحویل دهند.

در پی اعلام شهرداری تهران مبنی بر ورود ۵۰ 
دستگاه اتوبوس برقی در ماه آینده به پایتخت، 
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران 
با تاکید بر اهمیت و ضرورت برقی سازی ناوگان 
اتوبوسرانی تهران گفت: در حال حاضر ۸۰ درصد 
اتوبوس های تهران فرســوده  هســتند این در 
حالیست که یک دستگاه اتوبوس دیزلی فرسوده 
ده ها برابر یک دســتگاه اتوبوس دیزلی نو ذرات 

معلق منتشر می کند.
ســیدمحمدمهدی میرزایی قمی با اســتناد به 
آمار سیاهه انتشــار سال ۹۶ شــهر تهران، ۱۳ 
درصد از انتشار ذرات معلق و یک درصد از انتشار 
آلاینده های گازی این کلان شــهر را ناشــی از 
تردد اتوبوس ها دانســت و افــزود: با جایگزینی 
هر دستگاه اتوبوس دیزلی فرســوده با اتوبوس 
برقی، هر ســال ۴۹۵ کیلوگرم از انتشــار ذرات 
معلق و روی هم رفته، ۱۱٢٢ کیلوگرم از انتشار 
آلاینده های گازی در هوای تهران کاهش خواهد 
یافت. وی با اشاره به برآوردهای صورت گرفته، 

منافع اقتصــادی این میزان کاهش در انتشــار 
آلاینده ها در هوای تهران را بیش از ۱۰ میلیارد 
تومان در سال و در طول ۱۵ سال عمر مفید یک 
اتوبوس برقی، در مجمــوع ۱۵۰ میلیارد تومان 
اعلام و اظهار کــرد: با جایگزینی هر دســتگاه 
اتوبوس دیزلی فرسوده با اتوبوس برقی، سالانه 
۵۰ هزار لیتر صرفه جویــی در مصرف گازوییل 

صورت خواهد گرفت.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران 
با بیان اینکه بر اســاس میانگین نــرخ جهانی 
به ازای نیم دلار بــرای هر لیتــر، صرفه جویی 
۵۰ هــزار لیتری هر دســتگاه اتوبــوس برقی، 
ســالانه ٢۵ هزار دلار می شــود، تصریح کرد: 
این میزان بر اســاس نرخ روز دلار آزاد، معادل 
یک میلیارد و ۳۰۷ میلیون تومان می شــود. با 
احتســاب کاهش آلاینده ها و مصرف سوخت، 
یک دستگاه اتوبوس برقی در طول عمر ۱۵ ساله 
 خود  درمجموع حدود ۱۹۶ میلیارد تومان منافع 

اقتصادی در بر دارد.

محمدرضا راشدمحصل، پژوهشگر و استاد زبان 
فارسی در ۸۷ ســالگی از دنیا رفت. محمدرضا 
راشــدمحصل صبح در اثــر عوارض ناشــی از 
کهولت ســن از دنیا رفت. مراسم تشییع پیکر و 
خاکسپاری این استاد فقید هنوز مشخص نشده 

و طی ساعات آتی اعلام خواهد شد.
محمدرضا راشدمحصل در خردادماه سال ۱۳۱۵ 
هجری شمسی در خانواده ای روحانی در روستای 
افضل آباد ماژان از توابع خوســف بیرجند متولد 
شد. پس از اتمام تحصیلات مقدمانی در بیرجند 
در ۱۳۳۳ به خدمت فرهنگ درآمد و پس از طی 
دوره های عالی تحصیلی در سال ۱۳۵۳ مدرک 

دکترای زبان و ادبیات فارسی گرفت.
همکاری با فرهنگســتان زبــان و ادبیات، عضو 
هیأت علمی دانشگاه جندی شاپور اهواز )شهید 
چمران فعلی(، همکاری با شورای کتاب کودک، 
تدویــن دایره المعارف )قامــوس(، تدریس در 

دانشــگاه تبریز، همکاری با دانشــکده ادبیات 
مشــهد و دانشــگاه بیرجند، عضو هسته قطب 
علمی فردوسی شناســی و عضو هیــأت مدیره 
فرهنگسرای فردوسی از جمله فعالیت های این 

چهره است 
او بیش از ۸۰ مقاله و کتاب نوشــته است که از 
جمله کتاب های او می توان به »پرتوهایی از قرآن 
و حدیث در ادب فارسی«، »گزیده حدیقه سنایی 
با شرح و توضیح«، »نشانه شناسی ادبی در کاربرد 
قرآن و حدیث«، »تاریخ فرهنگ و آموزش نوین 
در بیرجند«، »فارسی عمومی« )با همکاری دکتر 
بهنام فر و دکتر محمّدی(، »داســتان گشتاسب 
در دو نــگاه« )پیکره شناســی و دریافت هــای 
اجتماعی(، »نظارت بر تهیه و چاپ ســه کتاب 
شاهنامه پژوهی و »خیّام شناخت و عطّارشناخت« 
 )ویژه نامه هــای فردوســی، خیّــام و عطّــار(

 اشاره کرد.

معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
در حوزه داخلی تلاش کردیم گســتره اســتانی 
جشنواره های فجر امســال را بیشتر و استان های 
بیشــتری را درگیر کنیم. محمود سالاری درباره 
برنامه ریزی های انجام شــده بــرای برگزاری هر 
چه بهتر جشــنواره های فجر امسال اظهار داشت: 
معتقدیم اگر این رویداد به استان ها برود حتما بدنه 
هنرمندان استانی پای کار می آید و مردم هم بیشتر 
بهره مند می شوند و چکیده این اتفاق ها در تهران به 
عنوان اصل و جوهر هنرهای نمایشی، موسیقایی و 

تجسمی در قالب رویداد ملی برگزار می شود.
وی افزود: از آنجایی که در ســال های گذشــته به 
دلیل محدودیــت منابع و شــرایط سیاســی و 
اجتماعی کشــور نتوانســتیم آنچنان که شاید 
و بایــد از حضور هنرمنــدان خارجــی بهره مند 
شــویم، در حوزه بین الملل جشــنواره های فجر 
هم تلاش هایی آغاز شــده تا بتوانیم کشــورهای 
بیشتری را با این فضا آشنا و گروه های بیشتری را 
بتوانیم میزبانی کنیم. سالاری گفت: از هم اکنون 
تلاش های خود را آغاز و با کشــورهای متعددی 
مکاتبه کردیم تا جایی که بضاعت ما اقتضا کند و 
اقتضائات فرهنگی کشور ما اجازه بدهد امیدواریم 
بتوانیم بیــش از پیش میزبان بخــش بین الملل 
 در جشــنواره های موســیقی، تئاتــر و هنرهای 
تجسمی باشیم. وی خاطرنشان کرد: در حوزه تئاتر 
و موسیقی کشورهای فراوانی علاقه مندند به ایران 
بیایند. رقم دقیقی از تعداد این کشــورها ندارم اما 
برای جشنواره آیینی سنتی ۱۸ کشور اعلام آمادگی 
کردند که گروه های آیینی ســنتی این کشورها 
حاضرند به ایران بیایند و برنامه اجرا کنند. سالاری 
افزود: وقتی تعداد کشورهایی که برای نمایش های 

آیینی و سنتی اعلام آمادگی کردند تا این حد است 
برای جشنواره های فجر که گستره و شهرت بیشتری 
دارد این تعداد دو سه برابر خواهد شد. بنابراین در 
جشــنواره امسال تعداد کشــورهایی که میزبانی 

می کنیم بیش از پیش خواهد بود.
وی گفت: در حوزه های تئاتر، موسیقی و هنرهای 
تجسمی، برخی از کشورها اقتضائات فرهنگی ما 
را نمی دانند و وقتی متوجه می شــوند خودشان 
عقب نشینی می کنند و یا این که آثاری که دارند به 
درد اجرا در جشنواره ما نمی خورد و آنها را از حضور 
در کشور معذور می داریم. سالاری ادامه داد: اقبال، 
خیلی خوب بود و شــرایط بین المللی ما نسبت به 
قبل خیلی بهتر است. گشایش های فراوانی شده و 

امیدواریم جشنواره های خوبی داشته باشیم.
معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین 
درباره برنامه این وزارت خانه برای احیای جشنواره 
بین المللی تئاتر ایران زمین که تا نیمه نخســت 
دهه ۱۳۸۰ به میزبانی خوزســتان برگزار می شد، 
خاطرنشان کرد: شعله جشنواره های منطقه ای و 
استانی از خود این مناطق روشن می شود و ما آنها را 
مدد می دهیم. تا زمانی که خود استان حرکتی نکند 
از تهران نمی توانیم اقدامی انجام دهیم. وی افزود: 
جشنواره طنز لاهیجان و مناطق مختلف کشور از 
جمله تئاتر خیابانی مریوان رویدادهایی هستند که 
خود این استان ها برای برگزاری آنها پای کار می آیند 
و ما همراهی می کنیم. برای جشنواره هایی که در 
مناطق برگزار می شود اینها خود پای کار می آیند 
و ما آنها را کمک و هنرمنــدان را تهییج می کنیم. 
نمی توانیم به خوزستان بگوییم جشنواره برگزار کن. 
خود منطقه و استان باید حرکت خود را آغاز کند و 

ما حمایت می کنیم.

نماینده خوزستان در مجلس خبرگان رهبری گفت: 
عملیات طوفان القصی فتح الفتوح جبهه مقاومت با 
روحیه جهاد، ایثارگری و شهادت طلبی است و رژیم 
صهیونیستی را تحقیر تاریخی کرد. حجت الاسلام 
عباس کعبی درباره تحولات اخیر در اراضی اشغالی 
اظهار کرد: ضربه اول طوفان الاقصی شکست بسیار 
سنگین اطلاعاتی، امنیتی، نظامی و خیره کننده و 
ویرانگری برای رژیم صهیونیستی است. ضربه اول، 
دوم و ســوم و زنجیره های ضربــات ویرانگر طوفان 
الاقصی ادامه پیــدا خواهد کرد و بــه نابودی رژیم 
صهیونیستی خواهد انجامید. نماینده مردم خوزستان 
در مجلس خبرگان افزود: ضربه اول ابهت پوشــالی 
رژیم صهیونیســتی را از بین برد و عملیات طوفان 
الاقصی رژیم صهیونیستی را تحقیر تاریخی کرد و 
ضربه سنگینی به بخش امنیتی، اطلاعاتی، نظامی، 
اجتماعی، سیاســی و حمایتی رژیم صهیونیستی 
وارد کرد به گونه ای که رژیم صهیونیســتی را دچار 
بحران و آنهایی را که به ابهت ظاهری و پوشالی این 
رژیم دلخوش بودند سرگردان کرد. امام جمعه موقت 
اهواز عنوان کرد: طرح های عادی سازی روابط نه تنها 
برای صهیونیست ها دستاوردی نداشت بلکه طراحان 
عادی سازی روابط نیز سودی از این موضوع نبردند و 
با ریسمان عادی سازی رژیم صهیونیستی به قعر چاه 

تاریک فرو رفته و سقوط می کنند.
حجت الاسلام کعبی بیان کرد: نکته مهم این است 
که این عملیات خیره کننــده در همه ابعاد طراحی، 
برنامه ریزی، جنبه های امنیتی- اطلاعاتی، عملیاتی 
و در راهبرد و برنامه ریزی عملیات، کار خود مقاومت 

فلسطین بود و ظرف دقایقی اندک دیوار حائل غزه و 
رژیم صهیونیستی که میلیاردها دلار برای آن خرج 
کرده بودند را فرو ریخت و رزمندگان مقاومت مانند 
صاعقه ای بر سر شهرک نشینان رژیم صهیونیستی 
فرود آمدند و کشــته های زیادی از آنها گرفتند که 
در ۷۵ ســال رژیم صهیونیســتی چنین سابقه ای 
وجود نداشت. وی با بیان اینکه در عمر ۷۵ سال رژیم 
صهیونیستی چنین سابقه ای وجود نداشت، ادامه داد: 
عملیات راهبردی، هجومی طوفان الاقصی توازن قوا 
را به نفع مقاومت تغییر داد و مقاومت بدون برگشت 
به گذشته هر روز قویتر و رژیم صهیونیستی ضعیف تر 
خواهد شد. نماینده خوزستان در مجلس خبرگان 
رهبری خاطرنشــان کرد: البته این عملیات نتیجه 
ظلم ۷۵ ساله رژیم صهیونیستی به ویژه در سال های 
اخیر بود و از منظر بین الملل دفاع کاملا مشروع علیه 
جنایت، افساد فی الارض، تباهی، تبهکاری، شیطنت 
و ظلم بی حد و حصر رژیم صهیونیستی علیه مردم 
مظلوم فلسطین است و آنها اکنون باید تاوان جرم و 

جنایات خود را بدهند.
حجت الاسلام کعبی اظهار کرد: همانگونه که در روایت 
آمده است روز مظلوم شــدیدتر از روز ظالم است و 
صاعقه ای که اکنون بر سر صهیونیست ها فرود آمده به 
نابودی آنها خواهد انجامید. این ملت فلسطین هستند 
که ۷۵ سال بر آنها ظلم شده و این رژیم اشغالگر قدس 
است که از جنایت علیه کودکان، زنان و مردم بیگناه 
دســت برنمی دارد و هتک حرمت بیت المقدس و 
 رسول الله را داشــته و به اســرای در دست شان نیز 

رحم نمی کنند.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در سیاست 
خارجی رژیم صهیونیســتی دنبال عادی سازی 
روابط با کشــورهای عربی بود که این اقدامات 
موجب نگرانی جهان اسلام شده بود، امروز همه 
امت های اسلامی و عربی مخالف برقراری هرگونه 

ارتباط با رژیم صهیونیستی هستند.
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: درباره معلمان مــن پیگیری کردم 
حدود ٢۳ هزار کلاس دچار مشکل بودند از آقای 
وزیر آموزش و پرورش گزارش تلفنی گرفتم که 
با توجه به اینکه می توان از بازنشسته ها استفاده 
کرد گفت حداکثر ۳ هزار کلاس است و در این دو 

روزه حل می شود.
قالیباف ادامه داد: زلزله افغانســتان در حوادث 
اخیر کمتر دیده شد چند هزار نفر به رحمت خدا 
رفتند به مردم هرات تسلیت میگویم،مردم ایران 
در هر شرایطی به مردم این کشور کمک کرده اند، 
دستگاه های امدادی ما ظرفیت خود را بسیج می 
کنند و من از طرف خودم و نمایندگان مجلس به 

این مردم تسلیت می گویم.

وی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در 
مورد طوفان الاقصی در فلســطین گفت: بدون 
شــک طوفان الاقصی نقطه عطفــی در تاریخ 
فلسطین است و مهمترین نقطه عطف آن همان 
نکته ای بود که رهبر انقــلاب فرمودند که این 
عملیات و شکســت رژیم صهیونیستی ترمیم 
ناپذیر است. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه از نظر من ســه دلیل برای ترمیم ناپذیری 
این شکســت وجود دارد، گفت: در سیاســت 
خارجی رژیم صهیونیســتی دنبال عادی سازی 
روابط با کشــورهای عربی بود که این اقدامات 
 موجب نگرانی جهان اسلام شده بود، امروز همه 
امت های اسلامی و عربی مخالف برقراری هرگونه 

ارتباط با رژیم صهیونیستی هستند.
وی تاکید کرد: دولت هایی که اشتباه کردند و با 
اسب بازنده رژیم صهیونیستی قرارداد برقراری 
روابط سیاســی و اقتصادی بســتند امروز باید 
بفهمند خلاف خواسته های ملت خود و اسلام 
حرکت نکنند و این شکستی اســت که ترمیم 

ناپذیر است.

عرضه شیرخشک با کد ملی و بدون سقف دریافت

۸۰ درصد اتوبوس های پایتخت فرسوده هستند
استاد پیشکسوت زبان فارسی درگذشت

عملیات طوفان الاقصی رژیم صهیونیستی را تحقیر تاریخی کرد

مشکل ۲۰ هزار کلاس بدون معلم حل شد

سياسیفرهنگی 

گستره استانی جشنواره های فجر امسال بیشتر می شود



اقتصاد2
ایران

قطع خدمات بانکــی و مالیاتی 
کسب و کارهای فاقد شناسه یکتا 

به گفتــه رئیس مرکــز ملی مطالعــات پایش و 
بهبود محیط کســب و کار از ســال ۱۴۰۳، ارائه 
سرویس های حکومتی به کســب و کارهایی که 
شناسه یکتا نداشته باشند قطع می شود و بر اساس 
قانون، باید تمام مجوزهای کاغــذی تا نیمه دوم 
امسال تبدیل به شناسه یکتا شوند. سید امیر سیاح 
رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی با بیان 
اینکه از سال ۱۴۰۳، ارائه سرویس های حکومتی 
به کسب و کارهایی که شناسه یکتا نداشته باشند 
قطع می شود، گفت: براین اساس، مجوزهایی که 
mojavez. از مسیر درگاه ملی مجوزهای کشور

ir صادر نشده باشند با مشکلات مالیاتی، بانکی و 
خدمات دولتی مواجهه خواهند شد. وی افزود: طبق 
قانون، بانک باید به فعال اقتصادی حساب تجاری 
اختصاص دهد و لازمه این امر داشتن شناسه یکتا 
است. شناسه یکتا نیز در حقیقت مجوز الکترونیکی 
است که از طریق درگاه ملی مجوزها صادر می شود. 
سیاح با اشــاره به اینکه بر اساس قانون، باید تمام 
مجوزهای کاغذی تا نیمه دوم امســال تبدیل به 
شناسه یکتا شــوند، گفت:  مجوزهایی که از سال 
۱۴۰2 به بعد خارج از درگاه ملی مجوزها صادر شده 
و در بانک اطلاعات کسب و کارها ثبت نشده باشند، 

از نظر دولت اعتبار قانونی ندارند.

۳۲ میلیون نفر در کشور رایگان 
بیمه شده اند

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت از رایگان شدن 
بیمه سلامت برای ۳2 میلیون نفر از جمعیت کشور 
خبر داد. محمدمهدی ناصحــی، در آیین افتتاح 
نوزدهمین اجلاس سراســری مدیران کل بیمه 
سلامت کشور در کرمانشاه، جمعیت تحت پوشش 
بیمه سلامت را در کشور بیش از ۴۵ میلیون نفر 
اعلام و تصریح کرد: این تعــداد حدود ۶۰ درصد 

جمعیت کشور را شامل می شود.
وی خاطرنشــان کرد: از مجموع بیمه شدگان 
بیمه سلامت، ۳2 میلیون نفر بصورت رایگان بیمه 
شده اند. ناصحی با اشاره به گستردگی خدمات 
بیمه سلامت گفت: در تلاشیم در کنار گستردگی 
سطح خدمات، عمق و کیفیت خدمات را نیز ارتقاء 
دهیم. ناصحی در ادامه با اشاره به 2۰ دستاورد و 
خدمات ارزشمند بیمه سلامت در کشور گفت: 
یکی از این خدمات نســخه نویسی الکترونیک 
است که گنجینه ای ارزشمند برای برنامه ریزی 
و اطلاعات در حوزه ســلامت کشــور محسوب 
می شود. به گفته وی، در حال حاضر ۹۸ درصد 
نسخ پزشکی بصورت الکترونیک صادر می شود. 
مدیرعامل سازمان بیمه ســلامت طرح دارویار، 
رایگان شدن هزینه بیماران خاص و صعب العلاج 
و رایگان شدن بیمه پنج دهک پایین درآمدی را از 
دیگر خدمات ارزشمند بیمه سلامت عنوان کرد. 
ناصحی در ادامه از به روز بودن پرداخت های بیمه 
سلامت خبر داد و افزود: در حال حاضر مطالبات 
مراکز دولتی تا پایان تیرماه پرداخت شده است. 
محمد طیب صحرایی استاندار کرمانشاه هم در 
این مراسم با قدردانی از خدمات ارزشمند بیمه 
سلامت گفت: این سازمان خدمات ارزشمندی 
ارائه کرده که گره های اساسی را در حوزه سلامت 
کشور باز کرده است. وی با تاکید بر حمایت همه 
جانبه از خدمات این سازمان گفت: زمین مورد 
نیاز در شهرستانهایی از استان که ساختمان بیمه 
سلامت در آنها بصورت استیجاری است را فراهم 
خواهیم کرد تا  پایگاه دائمی برای ارائه خدمات 

بیمه سلامت در این شهرستانها فراهم شود.

خبر

مدیر هماهنگی و نظارت بر 
تولید شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی 
گفت: ظرفیت تولید نفتگاز 
ایران حدود ۱۱۰ میلیون 
لیتر در روز است که بیش از ۶۵ میلیون لیتر آن با 

استانداردهای یورو ۴ و ۵ است.
ســعید مداح مروج، مدیر هماهنگــی و نظارت بر 
تولید شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران با بیان اینکه تا پیش از این، پالایشــگاه 
اصفهان از 2 واحد پالایشــی ۱2۰ هزار بشکه ای 
تشکیل شده بود، افزود: یکی از اقدامات خوبی که 
در دولت سیزدهم انجام شد این بود که یک واحد 
۱2۰ هزار بشکه ای نفت خام به ظرفیت پالایشگاه 

اصفهان اضافه شد.
وی ادامه داد: پالایشگاه اصفهان 2 واحد پالایشی 
داشــت که عملا 2 ترین ۱2۰ هزار بشکه ای واحد 
تقطیر را شامل می شد و در مجموع 2۴۰ هزار بشکه 
ظرفیت داشــت. همچنین 2 واحد غلظت شــکن 
نیز در این پالایشــگاه وجود دارد که بر اساس نیاز 
عملیاتی با نفت خام آنها را در مدار می آوردیم که 
۹۰ هزار بشکه ظرفیت داشت و در مجموع ظرفیت 
پالایشگاه اصفهان را به ۳۳۰ هزار بشکه در روز می 

رساند.
مدیر هماهنگــی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتــی ایران تاکید 
کرد: البته واحدهای ۱2۰ هزار بشکه ای پالایشگاه 
اصفهان بالاتر از ظرفیت اسمی خود کار می کردند 
و عملا این پالایشگاه می توانست روزانه تا ۳7۰ هزار 
بشــکه در روز نفت خام در این پالایشگاه پالایش 

شود.
وی با تاکید بر اینکه بهــره وری واحدهای غلظت 
شکن پایین اســت، گفت: تصمیم بر آن شد تا در 
پالایشــگاه نفت اصفهان یک واحــد تقطیر ۱2۰ 
هزار بشــکه ای دیگر اضافه شــود و بــا این اقدام 
ظرفیت پالایشــگاه اصفهان معادل ۳ واحد ۱2۰ 
هزار بشکه ای شد و ظرفیت اســمی به ۳۶۰ هزار 
بشــکه در روز رســید. البته این ظریت می تواند 
تــا ۴۰۰ هزار بشــکه در روز افزایش پیــدا کند تا 
 آنجا که اکنون با ظرفیت ۳۹۵ هزار بشــکه در روز 

فعال است.

تولید روزانه 20 میلیــون لیتر نفتگاز با 
استاندارد یورو 4 و 5 در پالایشگاه اصفهان

مداح مروج با اشــاره به اینکه در ابتدای پاییز سال 
۱۴۰۱ ترین اول از تصفیه نفتگاز پالایشگاه اصفهان 
به سرویس آمد، افزود: این واحد دو ترین در مجموع 
به ظرفیت ۱۰۰ هزار بشکه دارد که می تواند نفتگاز 

با گوگرد پایین و استاندارد یورو ۵ تولید کند.
وی ادامه داد: ترین اول این واحد در مهرماه ســال 
گذشته وارد مدار تولید شد و ترین دوم نیز در آبان 
ماه عملیاتــی و در آذرماه تثبیت شــد و از آذر ماه 
ســال ۱۴۰۱ تا به امروز 2 ترین به صورت پیوسته 
در حال کار هســتند و ۱۰۰هزار بشــکه از نفتگاز 
تولیدی پالایشگاه اصفهان با استاندارد یورو ۵ تولید 

می شود.
مدیر هماهنگــی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتــی ایران با بیان 
اینکه علاوه بر این واحدها، در واحد هایدروکراکر 
پالایشگاه اصفهان که وظیفه تبدیل فرآورده های 
ســنگین به فرآورده های نفتی سبک تر و با ارزش 
افزوده بالاتر ماننــد نفتگاز، نفت ســفید و بنزین 
خام)نفتا( را بر عهده دارد نیز، امکان تولید نفتگاز 
با اســتاندارد یورو ۵ موجود است، گفت: این واحد 
ظرفیت تولید 2 تا ۳ میلیــون نفتگاز یورو ۵ را دارا 

است.
وی تصریح کرد: با در مدار سرویس آمد واحد تصفیه 
نفتگاز پالایشــگاه اصفهان از آذرماه سال ۱۴۰۱ 

عملا میزان ظرفیت تولید نفتگاز با استاندارد یورو 
۵ در پالایشگاه اصفهان در مجموع به ۱۸ میلیون 
لیتر در روز رسید.از سوی دیگر از آنجا که از واحد 
هایدروکراکر نیز قادر به برداشــت نفتگاز هستیم، 
روزانه 2۰ میلیون لیتر نفتگاز به صورت پیوســته 
توسط پالایشگاه اصفهان تولید و به بازار عرضه می 
شود. مداح مروج با اشاره به اینکه اگرچه واحدها به 
صورت 2۴ ساعته در حال کار هستند، افزود: اما به 
هر دلیلی ممکن است مشــکلی در سیستم ایجاد 
شــود و مدت کوتاهی یک واحد از سرویس خارج 
شود اما این بدان معنا نیست که واحد مشکل دارد 
و یا متوقف است و همکاران نیز به سرعت برای رفع 

اشکال اقدام می کنند.
وی با بیان اینکه در مجموع ۹ ماه است که به صورت 
پیوسته واحد تصفیه نفتگاز پالایشگاه اصفهان در 
مدار تولید قرار گرفته و در سرویس است، ادامه داد: 
با در سرویس قرار گرفتن واحدهای تصفیه نفتگاز 
پالایشــگاه اصفهان، میزان نفتگاز استانداردی که 
امروز در کشور تولید می شود بیش از ۶۵ میلیون 

لیتر در روز است.
مدیر هماهنگــی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتــی ایران گفت: 
با توجه به آنکه متوســط ظرفیت تولیــد نفتگاز 
کشــور حدود ۱۱۰ میلیــون لیتر در روز اســت، 
اکنــون بیــش از ۶۰ درصــد از نفتــگاز تولیدی 
 ایران، مطابــق با اســتاندارد یورو ۴ و ۵ توســط 

پالایشــگاه های اصفهــان، تبریــز، اراک، تهران، 
بندرعباس، لاوان و ســتاره خلیج فارس تولید و به 

بازار عرضه می شود.
وی افزود: این میزان بیش از نیاز حمل و نقل شهری 
کشور است که تولید و توزیع می شود و اکنون در 
کلیه جایگاه ها، جاده های کشور و راه های اصلی  
ترانزیت و مسیرهای مواصلاتی، نف گاز استاندارد 

متناسب با یورو ۴ و ۵ توزیع می شود.

افزایش ذخایر بنزین کشــور با تعدیل 
مصرف در نیمه دوم سال

مداح مروج در خصوص میزان تولید و مصرف بنزین 
در کشــور نیز گفت: میانگین مصرف بنزین کشور 
در 7 ماهه امسال بیش از ۱۱۵ میلیون لیتر در روز 
بوده است و در مقابل میزان تولید با وجود استفاده 
از همه ظرفیت های موجود در کشور حدود 2 تا ۳ 
میلیون لیتر در روز پایین تر از این میزان است. وی 
ادامه داد: بنابراین  روزانه 2 تا ۳ میلیون لیتر ناترازی 
در تولید و مصرف بنزین وجود دارد که برای جبران 
آن از موجودی های فعلی و ذخایر کشور استفاده 

می کنیم.
مدیر هماهنگــی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تاکید کرد: 
البته در نیمه دوم سال مصرف بنزین کاهش پیدا 
میکند و مصرف تا حدی تعدیل می شود. امیدواریم 
بتوانیم با کاهش مصرف بنزین در کشور، ذخایر را 
افزایش دهیم تا با مشــکلی برای تامین موجودی 

مطمئن بنزین بر نخوریم.
وی با اشــاره به اینکه مصرف بنزین ماشین های 
موجود در کشور بســیار بالاتر از میانگین جهانی 
است، گفت: خودروها در ایران معمولا به ازای ۱۰۰ 
کیلومتر پیمایش، ۱۰ تا ۱2 لیتر بنزین مصرف می 
کنند؛ حتی خودروهای نویی که وارد بازار می شوند 
نیز مصرف بالای ۱۰ لیتر در ۱۰۰ کیلومتر پیمایش 

را دارند.
مداح مروج با بیان اینکه سالانه یک میلیون دستگاه 
خودروی جدیــد وارد چرخه حمل و نقل کشــور 
می شود، افزود: این در حالی است که خودروهای 
فرســوده از این چرخه حذف نمی شوند. وی ادامه 
داد: از سوی دیگر، نوگان ریلی و حمل و نقل عمومی 
شهری نیز به میزان مطلوب توسعه نداشته است و  
این بدان معنا است که مصرف بنزین روز به روز در 

کشور بیشتر می شود.

۶۰ درصد نفتگاز ایران با استاندارد یورو ۴ و ۵ تولید می شود

افزایش ذخایر بنزین کشور

وزیر کار:
دهک های ۶ و۷ هم مشــمول 

کالابرگ الکترونیکی شدند
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مشمول شدن 
خانوارهای دهک هــای ۶ و 7 در طرح کالابرگ 
الکترونیکی خبر داد و گفت: دهک های ششــم و 
هفتم نیز مشمول دریافت یارانه تشویقی ۱2۰ هزار 

تومان خواهند شد.
ســیدصولت مرتضوی از اضافه شدن دهک های 
ششم و هفتم به طرح کالابرگ الکترونیکی خبر 
داده و گفته است: دهک های ششم و هفتم هم به 
دهک های اول تا پنجم اضافه شدند و این طرح از 
هفته آینده اجرا خواهد شد. پیش از این دهک های 
چهار و پنج کــم درآمدی نیز با اعــلام وزیر کار 
مشمول طرح یارانه تشویقی کالابرگ الکترونیکی 

شده بودند.
از دوم شهریور ماه امســال اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی به پنج دهک ارتقاء یافت و دو دهک 
چهارم و پنجم نیز مشمول اجرای این طرح شدند 
به نحوی که چنانچه همچون دهک های اول تا سوم 
کم درآمد ۵۰ درصد اعتبار یارانه خود را به خرید 
۱۱ قلم کالای پیش بینی شده در طرح کالابرگ 
الکترونیکی اختصاص دهند مبلغ ۱2۰ هزار تومان 

اعتبار مازاد به آنها تعلق می گیرد.
با توجه به آنکه خانوارهــای دهک های چهارم تا 
هفتم از یارانه ۳۰۰ هزار تومانی بــه ازای هر نفر 
برخوردار هستند با احتســاب اعتبار مازاد ۱2۰ 
هزار تومانی، مبلغ ۴2۰ هزار تومان به عنوان یارانه 

تشویقی در هر ماه به آنها تعلق خواهد گرفت.
پیشتر وزیر کار گفته بود افرادی که به هر طریق 
برای دریافت یارانه یا ثبت نام نکرده اند یا جزو دهک 
۱۰ قرار گرفته اند و یارانه به آنها تعلق نگرفته و یا 
نسبت به دهک بندی خود اعتراض دارند، می توانند 
به سامانه »حمایت« مراجعه و اعتراض شان را ثبت 
کنند. به گفته وزیر رفاه، اعتراضات بررسی و پاسخ 
داده و دهک های درآمدی بر اساس آزمون وسع 

مجددا بررسی می شوند.

۳۰ هزار نفر می توانند خودرو 
وارداتی بخرند

سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی برای 
۳۰ هزار نفر که در اسفند ماه ثبت نام کرده بودند 
بازگشایی شده که البته به نظر می رسد فعلا صرفا 
مشخصات فنی خودروها در ســامانه بارگذاری 
شده است. اسفند ماه پارســال ۳۴ هزار نفر برای 
خرید خودروی وارداتی با مســدود کردن ۵۰۰ 
میلیون تومان در حساب سازمان حمایت، ثبت نام 
کردند. به این افراد وعده داده شده بود که بخشی از 
خودروها تا پایان سال ۱۴۰۱ و بخشی دیگر نهایتاً 
تا خرداد ماه ۱۴۰2 تحویل داده خواهد شد. با این 
حال به دلیل تأخیر در تحویل خودروها، ۴ هزار 
نفر از خرید خودروی وارداتی انصراف دادند و ۳۰ 
هزار نفر در صف خرید باقی ماندند. پس از گذشت 
تقریباً ۸ ماه وزارت صمت اعلام کرد که آمادگی 
تحویل خودروهــای وارداتی را دارد و ســامانه 
 یکپارچه عرضه خودروهــای وارداتی به آدرس

 https://saleauto.ir را بازگشــایی کــرد. 
مهدی ضیغمی مجری طــرح واردات خودروی 
وزارت صمت در این ارتباط به مهر گفت: در این 
نوبت ســامانه صرفاً برای همــان ۳۰ هزار نفری 
که در اسفند ماه ثبت نام کرده بودند فعال شده 
است. البته مهدی تقدسی مدیر سامانه یکپارچه 
نیز اعلام کرده که در حال حاضر صرفاً مشخصات 
فنی و دفترچه راهنمای خودروهای قابل عرضه 
در سامانه بارگذاری شده و زمان ثبت نام قطعی به 

زودی اعلام می شود.
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صندوق بین المللی پــول با پیش بینی 
کاهش رشــد اقتصادی دنیا به ۳ درصد 
در ســال 2۰2۳ از ورود اقتصاد آلمان 
به رکود در این ســال خبر داد. صندوق 
بین المللی پــول در جدیدترین گزارش 
خود از سلســله گزارش های چشم انداز 
اقتصادی جهان متوسط رشد اقتصادی 
دنیا را در سال جاری میلادی ۳ درصد 
پیش بینی کرده که کمتر از رشــد ۳.۵ 
درصدی اقتصاد دنیا در ســال گذشته 
است. کشورهای در حال توسعه در سال 
2۰2۳ رشد ۴ درصدی خواهند داشت 
که بیش از دو برابر رشــد ۱.۵ درصدی 
پیش بینی شــده بــرای کشــورهای 

پیشرفته است.
رشــد اقتصادی منطقه یورو در ســال 
2۰2۳ به ۰.7 درصد می رســد و آلمان 
به عنوان بزرگتریــن اقتصاد این منطقه 
با رشــد منفی ۰.۵ درصدی وارد رکود 
می شود. اقتصاد انگلیس نیز فقط ۰.۵ 
درصد در این سال رشــد خواهد کرد. 
رشــد اقتصادی آمریکا در این گزارش 
2.۱ درصد و فرانسه ۱ درصد پیش بینی 

شده است.
بر اســاس پیــش بینی صنــدوق بین 

المللی پول رشد اقتصادی چین در سال 
جاری به ۵ درصــد و هند به ۶.۳ درصد 
خواهد رسید. اقتصاد روســیه از رکود 
خارج خواهد شــد و در حالی که سال 
پیش رشد منفی 2.۱ درصدی را تجربه 
کرده بود در ســال جاری رشــد مثبت 
2.2 درصدی خواهد داشت. این گزارش 
متوسط نرخ رشد اقتصادی کشورهای 
خاورمیانه و آســیای مرکزی در ســال 
 جاری میــلادی را 2 درصد پیش بینی 

کرده است.
متوســط رشــد اقتصادی کشورهای 
صادرکننده نفت منطقه نیز 2.2 درصد 
پیش بینی شده اســت. ایران با رشد ۳ 
درصدی رتبه چهارم در بین این کشورها 
از نظر رشد اقتصادی در سال 2۰2۳ را 
خواهد داشت. قزاقســتان با رشد ۴.۶ 
درصدی، الجزایر با رشد ۳.۸ درصدی و 
امارات با رشد ۳.۴ درصدی پیش از ایران 
قرار گرفته اند. رشد اقتصادی عربستان 
نیز تنهــا ۰.۸ درصد پیش بینی شــده 
است. اقتصادهای عراق و کویت رکودی 
خواهد بود و به ترتیب رشــد منفی 2.7 
درصد و منفی ۰.۶ درصد را در این سال 

تجربه خواهند کرد.

مدیرکل دفتر غــلات و محصولات اساســی وزارت جهاد 
کشاورزی با بیان اینکه در چند ســال اخیر توانستم رکورد 
خوبی در خرید گندم داشته باشیم، گفت:  خرید ۱۰ میلون 
تن گندم نیاز نان کشــور را تأمین کرده است. فرامک عزیز 
کریمی در نشست فصلی فصلی معاونین تولیدات گیاهی و 
مدیران زراعت سراسر کشور، اظهار کرد: امسال سومین سال 
خشکسالی بود البته برخی استانها تا ۵۰ درصد کاهش بارش 
داشتند و برخی اســتانها در حد نرمال بوده و  مابقی استانها 

منفی بودند.
وی با بیان اینکه امســال خرید تضمینی جو به ۳ میلیون و 
7۰۰ هزار تن رسیدیم، تصریح کرد: در حبوبات وضعت خوبی 
داشتیم و در دانه های روغنی با وجود اینکه اتفاق خوبی در 
قیمت ها رخ نداده بود اما تحرکات نشان می دهد سال آینده 
وضعیت بهتر خواهد بود. عزیز کریمی با اشاره به اینکه ما به 
عنوان تولیدات گیاهی و مدیران زراعت کارمان در مزرعه است، 
بیان کرد: بخش تولید با ماست و کشاورزان از سه تا هشت ماه 
مصحول را پرورش می دهند و نمی توانند به دنبال برند سازی 
بروند که نیاز است شرکت های واســطه در این زمینه ورود 
کنند. وی با بیان اینکه کار درون مزرعه و افزایش بهره وری 
و کاهش مصرف آب و اجرای الگوی کشت از وظایفی است 
که برای ما تعریف شده است، خاطرنشان کرد: همچنان به 
وظایف ما اضافه می شود و هیچ امکاناتی به ما داده نمی شود 
این درحالیست که در کنار اضافه شدن وظایف باید امکانات 

هم داده شود.
مدیرکل دفتر غــلات و محصولات اساســی وزارت جهاد 

کشاورزی با تأکید براینکه خرید گندم خداقوت دارد، افزود: 
زراعت 7۰ درصد از تولیدات کشوررا شامل می شود که ویترین 
آن گندم، جو و دانه های روغنی اســت. عزیز کریمی با بیان 
اینکه سالهایی که گندم خوب خریداری می شود همه برروی 
کیفیت حساس می شوند، ادامه داد: در سالهای گذشته کسی 
اسمی از کیفیت گندم داخلی نمی آورد اما زمانی که قرار است 
واردات کم شود همه حساس می شوند آیا کیفیت گندم داخلی 
خوب است؟ و اگر نانوایی بد نان می پزد به کیفیت گندم داخل 

ربط می دهند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه کیفیت گندم به بذر خوب و 
اصلاح شده و و تغذیه و کود خوب بر می گردد، اظهارکرد: سال 
گذشته بهترین ســال در زمینه تأمین کود بود و امسال هم 
مشکلی در تأمین کود نخواهیم داشت و نگران کود نباشید. 
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ترکیب گودی در کشت دیم 
بسیار راهگشا بود و به گفته کشاورزان در شرایط خشکسالی 

بسیار مفید بود.
وی با بیان اینکه در طرح جهش تولید در دیمزارها، همدان 
۴۰۰هزار هکتار از این طرح را برعهده دارد، افزود: ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( در این زمینه ورود کرد که سال گذشته بیش 
از ۵۰۰ خودرو برای 2۱ استان و بیش از هزار کارشناس از نظام 
مهندسی گرفته شد. عزیز کریمی با تأکید براینکه کشاورزی 
بدون سرمایه گذاری به هیچ جا نخواهد رسید، تصریح کرد: 
بهره وری سرمایه گذاری می خواهد و با حرف انجام نمی شود. 
در واقع بهره وری یعنی کود خوب و سیستم آبیاری خوب و 

کارنده خوب و بذر اصلاح شده.

دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی ضمن تاکید بر لزوم 2 
برابر شدن ظرفیت تولید مســکن در کشور گفت: دولت 
ســیزدهم با راهکارهایی از جمله اجاره زمین به صورت 
۹۹ ساله و حذف قیمت زمین از مسکن به دنبال کاهش 

قیمت تمام شده آن  است.
روح الله اکبــری در یکصد و چهلمین نشســت علمی 
تخصصی مرکــز پژوهش های توســعه و آینده نگری با 
موضوع "مهار تورم در بخش ساخت مسکن، بررسی آثار 
عرضه مصالح ساختمانی در بورس" با اشاره به اینکه در 
در بخش مسکن باید به دنبال جهش در آن باشیم، بیان 
داشت: هدف این است که در کنار افزایش کیفیت تولید، 
شاهد مدیریت عرضه و تقاضا نیز بوده تا در نهایت هدف 
دولت که خانه دار کردن اقشــار کم درآمد و فاقد مسکن 

است، محقق شود.
وی با بیان اینکه علاوه بر تولید باید نهضت کاهش قیمت 
تمام شده را نیز پیگیری و پیاده سازی کنیم، اظهار داشت: 
در این بین پای کارآوردن بانک ها، بازارهای مالی، مشارکت 

مردم و انبوه سازان نیز از دیگر برنامه هایی است که در حال 
اجرایی کردن آنها برای دست  یابی به هدف ساخت چهار 

میلیون مسکن در قالب نهضت ملی هستیم.
رییس قرارگاه مسکن و شهرسازی ساماندهی محدوده 
روستا و شهرها را از دیگر اقدامات دولت در راستای کاهش 
قیمت تمام شده مســکن عنوان کرد و افزود: نیروی کار 
و مدیریت هزینه ساخت که توســط انبوه سازان در حال 
اجرایی شدن است و در کنار آن ســاماندهی مجوزها از 
دیگر مسایلی است که طبق قانون جهش تولید از سوی 
دولت در حال عملیاتی شدن اســت. اکبری استفاده از 
تکنولوژی های نوین در ساخت و ساز از طریق اعمال کردن 
قراردادهای هوشمند و اجرای راه حل های جایگزین را از 
دیگر مواردی عنوان کرد که در راستای کاهش قیمت تمام 
شده مسکن، موثر خواهند بود و ادامه داد: هدف این است 
که با اجرای این برنامه ها و کنترل بازار مصالح ساختمانی 
شاهد کاهش قیمت تمام شده مسکن برای اقشار کمتر 

برخوردار کشور باشیم.

معاون ایمیــدرو با بیان اینکــه ایران دهمین کشــور تولیدکننده 
فولاد اســت، گفت: ، ایــران پنجمین کشــور دارای ذخیره مس و 
ششمین کشور دارای ذخیره ســرب در دنیا است. سمیه خلوصی 
در همایش بین المللــی تحول دیجیتال در صنعــت فولاد، معدن 
و صنایــع معدنی گفت: بخش معــدن و صنایع معدنــی به عنوان 
یکی از بخش های پیشــران اقتصادی کشــور اســت که در حال 
حاضر از ۱۰۵ میلیون تن استخراج ســنگ آهن تا 22 میلیون تن 
 محصولات فولادی که کل زنجیره ارزش این صنعت است در کشور 

تولید می شود.
معاون برنامه ریزی و توانمندســازی ســازمان توســعه تجارت و 
نوســازی صنایع ایــران )ایمیدرو( افــزود: ایران دهمین کشــور 
تولیدکننده فولاد اســت که ظرفیت نصب شــده فولاد در کشور 
در حدود ۴7 میلیــون تن بوده و برنامه توســعه ایــن صنعت در 
حــدود ۵۵ تــا ۶۰ میلیون تــن در نظر گرفته شــده اســت، لذا 
صنعــت فــولاد کشــور صنعت توســعه یافتــه ای اســت که به 
 ســمت تولید محصولات بــا ارزش افزوده بالاتر ســوق پیدا کرده

 است.

خلوصی اظهار کرد: همچنیــن در صنعت مس، ایــران پنجمین 
کشــور دارای ذخیره مس در دنیا اســت و چهاردهمین کشــور 
تولیدکننــده کاتد مس به شــمار می رویم.در زمینه ســرب نیز از 
نظر ذخایر کشور ششمین کشور دنیا به شــمار می رویم و نزدیک 
 بــه ۳۰۰ هزار تن شــمش روی و ۱۱ تن شــمش طلا در کشــور 

تولید می شود.
وی افزود: ذخایر شناســایی شده کشــور در حوزه فلزات اساسی 
قابل توجه اســت به همین دلیل در سیاســت های کلی کشور در 
برنامه های توســعه ای کشــور بخش معدن و صنایــع معدنی به 
عنوان پیشــران اقتصادی و به عنوان بخشــی که می تواند تحول 
اقتصــادی ایجاد کن مدنظر اســت، امــا ایجاد تحــول اقتصادی 
اســتفاده از فناوری مخصوصــاً فناوری های جدیدی کــه در دنیا 
مورد توجه اســت، امکان پذیر نیست. بنابراین ســازمان توسعه و 
نوسازی صنایع ایران با همکاری تمام شــرکت های حوزه معدن و 
صنایع معدنی به دنبال این اســت که در جهت ارتقا ســطح دانش 
و آگاهی صنعــت کاران و معدن کاران دوره های آموزشــی متنوع 
و همایش هایی را برگزار کنــد و از این فناوری ها بتواند اســتفاده 

 کند تا بــه کارگیری آنهــا را در بخــش معدن و صنایــع معدنی 
تسهیل کند.

وی با بیان اینکه ایجاد تغییر و حرکت به ســمت تغییر فناوری ها 
قطعاً پیچیدگی های زیادی دارد و به یک هم افزایی ملی نیاز است، 
ادامه داد: یکی از مهم ترین ذی نفعان در ایجاد زیرســاخت های ما 
برای توســعه فناوری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است که 
می تواند بخش زیادی از زیرســاخت های مورد نیــاز این حوزه را 
فراهم کند و در کنار آن شــرکت های مهندســی و دانش بنیان ما 
 و البته اساتید و دانشــجویان می توانند در انتقال فناوری به کشور 

کمک کنند.
معــاون برنامه ریــزی و توانمندســازی ایمیــدرو گفــت: ما به 
دلیل ایجاد این هــم افزایی ملی ایــن همایش را برگــزار کردیم 
و امیدواریم شــروعی باشــد تا با همــکاری همه حوزه هــا مانند 
وزارت صمــت، وزارت ارتباطــات، کاری کنــم معاونــت علمی و 
فناوری و دانشــگاه ها و اســتفاده از فناوری هایی که امکان انتقال 
 آن به کشــور وجــود دارد، بتوانیم جهش جدیــدی در این حوزه

 ایجاد کنیم.

خرید ۱۰ میلیون تن گندم، نیاز نان را تأمین کردکاهش رشد اقتصاد دنیا به ۳ درصد در ۲۰۲۳

رتبه پنجم ایران در ذخایر مس دنیا لزوم ۲ برابر شدن ظرفیت تولید مسکن 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان پلاستیک، نایلون و ملامین 
تهران افزایش ۳۰ درصدی قیمت پایه مواد اولیه صنایع پلاستیک 
را چالش اصلی واحدهای تولیدی عنوان کرد و گفت: در شــش ماه 
اول ســال ۱۴۰۲ قطعی برق کارگاه های تولید صنایع پلاســتیک 
 و ملامین طی دو روز در هفته خســارت زیادی به ایــن کارگاه ها 

وارد کرد.
اکبــر مشــهدی زاده، رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان 
پلاســتیک، نایلون و ملامین تهران در تشریح وضعیت کسب و کار 
این صنف در شش ماه نخست سال ۱۴۰۲  بیان کرد: این صنف چند 
رسته مجزا دارد که هر کدام مشکلات خاص خود را دارند. یک رسته 
فروشگاه ها و واحد هایی هستند که محصولات وارداتی عرضه می 
کنند. این کالاها به دلیل گرانی دلار و مشکلات واردات قیمت بالایی 
دارند و مردم مانند قبل توان خرید این کالاها را ندارند و واحدهای 

صنفی مذکور با ریزش فروش مواجه شده اند.

وی افزود: رســته دیگر؛ واحدهــای تولیدی صنف ســازندگان و 
فروشندگان پلاستیک، نایلون و ملامین هستند. این واحدها امسال 
با افزایش ۳۰ درصدی قیمت پایه مواد اولیه مواجه شدند. به همین 
دلیل هم میزان تولید کاهش یافت و هم به دلیل افزایش قیمت نهایی 

محصولات میزان خرید مشتریان کم شده است.
مشــهدی زاده در ادامه بیان کــرد: یکی دیگر از مشــکلات بزرگ 
واحدهای تولیدی در سه ماه تابســتان موضوع قطعی برق بود. در 
تابستان هفته ای دو روز برق گارگاه ها و واحدهای تولیدی قطع می 
شد و این واحدها مجبور به تعطیلی بودند. این در حالی بود که هزینه 
های جاری کارگاه ها به ثبات خود باقی بود. این معضل خســارت 

زیادی به واحدهای تولیدی وارد کرد.
وی ادامه داد: قطعی برق باعث کاهش تولید و نهایتا باعث شد که در 
میزان خرید مشتریان تاثیر بگذارد. شغل ما از آن دسته صنوفی است 
که صنایع و اصناف دیگر به آن وابســته هستند. مانند صنایع بسته 

بندی، صنایع غذایی و … این کم شدن تولید بر تمام این موارد تاثیر 
منفی داشت. رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان پلاستیک، 
نایلون و ملامین تهران در ادامه بیان کرد: برای حل معضلات موجود 
تا کنون بارها نامه نــگاری هایی انجام داده ایــم. اعتراض مان را به 
قطعی برق و افزایش قیمت مواد اولیه کتبا اعلام کرده ایم. ولی کاملا 
بی نتیجه بوده است. مشهدی زاده در پیش بینی وضعیت بازار کار 
در نیمه دوم سال به قطعی گاز اشــاره کرد و گفت: فکر نمی کنم در 
وضعیت کسب و کار تغییر مثبتی رخ دهد. به محض اینکه فصل سرما 

از راه برسد اول از همه گاز واحدهای تولیدی قطع می شود.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان پلاستیک، نایلون و ملامین 
تهران در خاتمه تاکید کرد: این که دولت نه تنها از اصناف حمایت 
نمی کند؛ بلکه در موقع بحران اول از همه برق یا گاز واحد تولیدی 
قطع می شــود تبدیل به یک معضل بزرگ شده و همچنان به قوت 

خود باقی است.

میزان تولید برق نیروگاه های حرارتی در نیمه نخست 
امسال با افزایش ســه درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته به حدود ۲۰۰ میلیون مگاوات رسیده 
است. نیروگاه های حرارتی طی نیمه نخست امسال 
توانسته اند با تولید حدود ۲۰۰ میلیون مگاوات ساعت 
انرژی، ضمن تامین 9۳ درصد برق مورد نیاز شبکه نقش 
مهمی در تامین انرژی پایدار و مطمئن برای مشترکان 
سراسر کشور و گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان 

امسال داشته باشند.
از این میزان تولید بیش از 5۳ درصــد آن مربوط به 
واحدهای سیکل ترکیبی است که میزان تولید انرژی 
آن ها با افزایش پنج درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته به ۱۰5 میلیون مگاوات ساعت رسیده است.
در سال گذشــته با افزوده شدن هشــت واحد بخار 
جدید در نیروگاه های غرب کارون، عسلویه، فردوسی، 

خرم آباد، سبلان، بعثت پارس جنوبی)دو واحد( و ارومیه 
شاهد جهش تولید نیروگاه های سیکل ترکیبی در نیمه 
نخست امسال به عنوان واحدهای تولید کننده برق 

دوستدار محیط زیست هستیم.
تبدیــل نیروگاه هــای گازی به ســیکل ترکیبی از 
کارآمدترین روش های بهبــود راندمان نیروگاه های 
حرارتی کشور به شمار می آید که نه تنها برای صنعت 
برق، بلکه برای محیط زیست و صرفه جویی در مصرف 
سوخت نیز بسیار موثر است و در سال های آینده شاهد 
تاثیرات گسترده آن خواهیم بود. تنها از محل افتتاح این 
واحدهای جدید سالانه دو میلیارد مترمکعب در مصرف 
سوخت صرفه جویی خواهد شد. همچنین در این میان 
سهم واحدهای گازی در تولید برق نیمه نخست امسال 
۴8 میلیون مگاوات ساعت و سهم واحدهای بخاری نیز 

۴5 میلیون مگاوات ساعت بوده است.

رئیس ســازمان امور عشــایر ایــران گفت: بر اســاس قــرارداد 
پروار دام در زمســتان امســال، یک میلیون رأس دام عشــایری 
با هدف عرضه 9 هزار تن گوشــت وارد بازار می شــود. ســیاوش 
احمدی میرقائد در حاشــیه مراســم اختتامیه نمایشــگاه روستا 
آباد با بیــان اینکه جمعیت عشــایر ایران به صورت رســمی ۱.۲ 
میلیون نفر و به شــکل غیر رســمی ۱.5 میلیون نفرند که در اکثر 
استان های کشور پراکنده هســتند و 5۰ درصد عرصه جغرافیایی 
 کشــور و عمدتا مناطق مرزی و دورافتــاده را در اختیــار دارند و

 محافظت می کنند.
وی گفت:  عشایر ۲5 درصد گوشت قرمز کشور و ۳5 درصد صنایع 
دستی را                              تولید می کنند و به عنوان یک عامل در حفاظت از مرزهای 
کشور عمل می کنند. رئیس سازمان امور عشایر ایران اظهار داشت: 
از نظر فرهنگی عشایر حافظ میراث و آداب و رسوم ایرانی هستند و 
لباس اقوام مختلف ایرانی در میان عشــایر حفظ شده و رایج است. 
احمدی میرقائد افزود: دام سبک کشور به میزان بیش از ۲8 میلیون 

رأس، دام سبک در اختیار عشایر اســت و ۲5 درصد گوشت قرمز 
کشور را                              تامین می کنند.

وی در پاسخ به این پرسش که عشایر چه سهمی از بودجه عمومی 
کشور دارند، گفت: ســهم به خصوصی برای عشایر وجود ندارد و به 
صورت پراکنده در اختیار دســتگاه های مختلف قرار دارد، آنچه در 
اختیار سازمان امور عشایر اســت، ۳5۰۰ تا ۴ هزار میلیارد تومان 
است که اگر به طور کامل تخصیص داده شود، اثرات مطلوبی خواهد 

داشت.
رئیس ســازمان امــور عشــایر ایــران اظهــار داشــت: بودجه 
اختصاص یافته به ســازمان عشایر در دو سال گذشــته بین ۲۰ تا 
۳۰ برابر افزایش یافته اســت. بــه گفته احمــدی میرقائد؛ برای 
تقویت توان تولید جامعه عشایری، 5 طرح زیربنایی شامل توسعه 
صنایع دستی، گردشــگری، گیاهان دارویی، زنجیره تولید گوشت 
 قرمز و ایجاد ســرپناه ایمن برای عشــایر در اختیار جامعه عشایر 

قرار می گیرد.

وی اضافه کرد: با دســتور رئیس جمهور طرحی بــا عنوان »تولید 
قراردادی دام ســبک عشــایر« اجرا می شــود که بر اســاس آن 
یک میلیــون رأس دام پرواری در جامعه عشــایر پــرورش داده 
می شــود و علوفه خشــک به صــورت ۴ تــا 5 ماهــه در اختیار 
 عشــایر قرار داده می شــو و بعد از دوره پروار 5 ماهــه، هزینه آن

 تسویه می شود.
رئیس ســازمان امور عشــایر ایــران اظهار داشــت: ۳۰ هزار پنل 
خورشیدی برای تولید برق در اختیار عشــایر قرار داده شده است 
و با دســتور رئیس جمهور در تیر ماه ســال جاری مقرر شد ۲۲۰ 
هزار پنل خورشــیدی جدید برای پوشش کل خانوارهای عشایری 
توسط وزارت نیرو تا پایان دولت کنونی در اختیار عشایر قرار بگیرد 
تا از نعمت برق پایدار برخوردار شوند. احمدی میرقائد افزود: برای 
ارتقاء شــاخص بهداشتی بر حســب فرمان رئیس جمهور،  توسط 
 دولت سیزدهم قرار اســت ۳8۰ خانه بهداشــت عشایری توسط

 وزارت بهداشت ایجاد شود.

در پی افت شــدید قیمت روغــن در بازارهای 
جهانی میــزان واردات این محصول در شــش 
ماه ابتدایی ســال جاری در مقایسه با سال قبل 
5۷ درصد افزایــش یافت که در پــی آن وارات 
این محصول نیز به طور موقت ممنوع شــد. در 
شــش ماه ابتدایی ســال جاری میزان واردات 
 روغــن در مقایســه با ســال قبــل 5۷ درصد

 افزایش یافت.
با توجه به جزئیات روغن خام می توان اشاره کرد 
که میزان واردات روغن خام سویا با افزایش ۱66 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۲۲8 
هزار و ۲۱۴ تن رســیده است. همچنین واردات 
روغن خام آفتابگردان با افزایش ۴9 درصدی به 

5۱۳ هزار و 8۱۴ تن رسیده است.

واردات روغن پالم نیز در شش ماهه نخست سال 
جاری با  ۷ درصد   افزایش به ۱95 هزار و ۳8۷ تن 
و روغن کلزا با ۱۰۰ درصد افزایش به  ۲5 هزار و 

8۷8 تن رسیده است.
واردات انــواع دانه های روغنی نیــز ۲۲ درصد 
افزایش یافته است به طوری که عمده آن سویا 
اســت. واردات دانه ســویا با ۲۲ درصد افزایش 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل به یک میلیون 
و ۴۳۰ هزار و 5۷۷ تن رسیده است. با احتساب 
۱8 درصد روغن خام استحصالی از دانه سویا در 
کارخانجات روغنکشی  می توان  برآورد کرد که 
۲5۷ هزار و ۴۰۰ تن روغن خام سویا نیز از طریق 
روغن استحصال دانه های وارداتی در کارخانجات 

روغنکشی تولید شده است.

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اظهار داشت: 
شرکت سپرده گذاری هیچ ساز و کاری برای اطلاع رسانی 
به مردم از طریق پیامک ندارد و مردم تمام پیامک ها درباره 
سهام عدالت جعلی بدانند و اساسا احتیاجی هم نیست که 

پیامکی در باره سهام عدالت به فردی ارسال شود.
محمد باغستانی درباره ارسال انبوه پیامک های مرتبط با 
سهام عدالت از جمله ثبت نام برای جاماندگان، دریافت 
سود یا خرید و فروش سهام عدالت که با قصد کلاهبرداری 
و سوء استفاده از اطلاعات بانکی افراد انجام می شود، اظهار 
داشت: متاســفانه پس از اعلام خبر پیاده سازی انتقال 
فرایندهای قهری سهام عدالت و توزیع سود سهام عدالت 
و پس از تصویب شورای عالی بورس برای اینکه شرکت 
سپرده گذاری پیگیر این موضوع باشد و با شروع مکاتبات، 
عده ای از این فرصت سوء استفاده می کنند و خواهشم از 

مردم این اســت که به این پیامک ها توجه نکنند. وی در 
پاسخ به این سوال که آیا اساسا شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی از طریق پیامک انبوه به مردم درباره موضوعی از 
جمله توزیع سود اطلاع رسانی می کند، گفت: پیرو مصوبه 
شورای عالی بورس در زمینه توزیع سود تمامی سودهای 
۳6 شرکت ناشر که ذیل مجموعه سهام عدالت هستند 
تجمیع می شود و به مشمولان سهام عدالت از طریق سپرده 
گذاری مرکزی واریز می شود. تاکید می کنم که احتیاجی 
نیست مردم در این باره به جایی مراجعه، لینکی را باز و یا 
ثبت نام کنند. مدیرعامل شرکت سپرده گذاری افزود: فقط 
کافی است، مردم در سامانه سهام عدالت و سامانه سجام یا 
یکی از این دو سامانه شماره حساب های مربوط خود را ثبت 
کنند. به غیر از این دو سایت و سامانه هیچ درگاه دیگری 
اعتبار ندارد. وی ادامه داد: اگر در سنوات گذشته این سهام 

واریز شده متعاقبا امسال هم به همین شماره واریز خواهد 
شد  و اگر سودی واریز نشد منتظر ارسال پیامکی از سوی 
شرکت سپرده گذاری نباشــند و هر پیامکی آمد جعلی 
است. باغســتانی تاکید کرد: شرکت سپرده گذاری هیچ 
ساز و کاری برای اطلاع رســانی به مردم از طریق پیامک 
ندارد و مردم تمام پیامک ها درباره ســهام عدالت جعلی 
بدانند و اساسا احتیاجی هم نیست که پیامکی در باره سهام 
عدالت به فردی ارسال شــود. مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکزی درباره پیامک هایی با عنوان اطلاع رسانی 
درباره جاماندگان ســهام عدالت اظهار داشت: سازمان 
خصوصی سازی هم مبتنی بر اطلاعاتی که در اختیار دارد، 
سهام تعیین شده را با جاماندگان شناسایی شده به طور 
اتوماتیک تخصیص خواهد داد و اینگونه نیست که نیاز به 

ثبت نام مردم باشد.

مدیرکل دفتر بررسی های اقتصادی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: صنایع معدنی و فولادی باید با 
هماهنگی و همکاری های بین المللی در اقتصاد دیجیتال 
ورود کنند و تجارب و فناوری های جهانی در این عرصه 
بهره مند شوند.  »سید مهدی حاتمیان« در نخستین 
همایش بین المللی تحول دیجیتال در صنعت فولاد، 
معدن و صنایع معدنی اظهار داشــت: ورود به اقتصاد 
دیجیتال تحول آفرین اســت که نیاز است بخش های 
اقتصادی کشور در این عرصه حضور پیدا کنند. وی افزود: 
نگاه زیست بومی هوشمند در بخش فناوری اطلاعات و 
ارتباطات )فاوا( در برنامه هفتم وجود دارد. وی با اشاره 
به اینکه در اقتصاد دیجیتال باید به سهم ۱۰ درصدی 
دست یابیم گفت: نیاز است تا به بخش هوشمندسازی در 
اقتصاد دیجیتال تا افق ۱۴۱۰ دست یابیم تا محصولات 

بومی تولید شود. وی ادامه داد: مدل رشد بخش معدن 
نسبت به سایر بخش ها با رشد ۱۳ درصدی در برنامه 
هفتم مطرح شده است این امر با ظهور فناوری های نو و 
دیجیتال سازی اقتصاد محقق خواهد شد. مدیرکل دفتر 
بررسی های اقتصادی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در ادامه نقش زیست بومی و راهبردی ارتباطات و فناوری 
ارتباطات در بخش های اقتصادی کشــور را با تاکید بر 
تحول دیجیتال تبیین کرد و گفت: رشد فراگیر اقتصاد 
دیجیتال نوعی از رشد اقتصادی است که منجر به افزایش 
سطح رفاه، ایمنی بر خط و توسعه فناورهای در اقتصاد 
کشور می شود. حاتمیان خاطر نشان کرد: در بخش های 
مختلف اقتصادی در سطح جهانی به موضوع دیجیتالی 
اقتصادی پرداخته و با تامین زیرســاخت های فناوری، 
افزایش ارزش افزوده و کاهش هزینه ها رقم خورده است. 

نخستین همایش بین المللی تحول دیجیتال در فولاد، 
معدن و صنایع معدنی توسط ایمیدرو و بنیان نوآوری 
هوش مصنوعی در سالن همایش های صدا و سیما برگزار 
شد. جدیدترین پیشرفت ها در تحول دیجیتال و صنعت 
نسل چهار و پنج در این همایش مورد بحث و بررسی قرار 
می گیرد. این همایش بین المللی به بررسی چالش ها، 
راه حل ها و فرصت های DT در فولاد و معدن و پایداری و 
بهره وری آن توسط اساتید مجرب و متخصص داخلی و 
بین المللی می پرداخت.رویکردهای این رویداد بهره وری 
و پایداری صنعت فولاد، معدن و صنایع معدنی در سایه 
تحول دیجیتال )راهکارها و چالش ها( است. در حاشیه 
این همایش، پاویون اختصاصــی ارائه توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان در زمینه کاربرد هوش مصنوعی 

در صنعت برگزار می شود.

در حالــی کــه بانک هــا 
موظفنــد ۲۰ درصــد از 
تسهیلات خود را به ساخت 
مســکن بدهند،  اما روند 
پرداخت وام ساخت مسکن 
همچنان با کندی پیش می رود. ساخت مسکن یکی 
از اولویت های اصلی دولت ســیزدهم است. وعده  

رئیس جمهور مبنی بر ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی در ابتدای دولت با دو مشکل تامین 
زمین و همکاری بانک ها مواجه شد و به همین دلیل 

با کندی همراه شد.
برای رفع این مشکل جلسات شورای عالی مسکن با 
حضور رئیس جمهور برگزار و عالی ترین مقام اجرائی 
کشــور در جریان جزئیات پیش رفــت پروژه های 
نهضت ملی مسکن قرار گرفت. هر چند در ابتدا این 
جلسات با فاصله ی زیاد تشکیل می شد، اما پیگیری 

شخص رئیس جمهور منجر به تشکیل یک هفته در 
میان این جلسات شده است.

در این راستا، علی نادری شاهی، کارشناس اقتصاد 
و مســکن گفت: روند پرداخت تســهیلات نشان 
می دهد که ســهم تســهیلات مســکن از ابتدای 
دولت ســیزدهم از حدود 6 درصد بــه ۷.۳ درصد 
رسیده اســت که نشــان دهنده  همکاری بیشتر 
بانک ها با طرح نهضت ملی مسکن تلقی می شود. 
این کارشــناس اقتصاد مســکن تاکید کرد: البته 

همکاری بانک ها با نهضت ملی مســکن یکســان 
نیست و در ماه های اخیر همکاری بانک های دولتی 
و خصوصی رشد خیلی بیش تری داشته  اما عملکرد 
 مجموع بانک های خصوصی به هیــچ عنوان قابل

 قبول نیست. براساس آخرین آمار بانک مرکزی در 
مرداد ماه، ۴ بانک پاسارگاد، خاورمیانه، اقتصاد نوین 
و سامان در مجموع ۳6۱ هزار میلیارد تومان در 5 ماه 
ابتدایی سال ۱۴۰۲ تسهیلات  پرداخت کرده اند که 
۲۰ درصد از کل تسهیلات پرداخت شده توسط نظام 
بانکی  که معادل ۱۷8۷ هزار میلیارد تومان است را 
تشکیل می  دهد. این اتفاق در شرایطی رقم می خورد 
که مطابق ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن قرار بود، 
هر بانک ۲۰ درصد از تسهیلات پرداختی خود در هر 

سال را به ساخت مسکن تخصیص دهد.
با این حال همــکاری این بانک ها بــا نهضت ملی 

مسکن همچنان نزدیک به صفر است. موضوعی که 
در آخرین جلسه ی شورای عالی مسکن مورخ ۳ مهر 
۱۴۰۲ با حضور رئیس جمهور محترم هم مورد توجه 
قرار گرفت و ایشان تاکید کردند:» متاسفانه عملکرد 
برخی بانک ها در ارائه تسهیلات قابل قبول نیست، 
برخی بانک ها به جای پرداخت تسهیلات مسکن به 
مسکن سازی روی آورده و فعالیت اقتصادی خود را 
جزو آمار تســهیلات پرداختی نهضت ملی مسکن 

ارائه کرده اند.«
بدیهی است با توجه به این که تورم ناشی از تسهیلات 
پرداختی به کل جامعه اصابــت می کند و با توجه به 
سیاســت کنترل ترازنامه و رشد نقدینگی که بانک 
مرکزی در حال اجرای آن اســت، ضروری اســت 
تسهیلات پرداختی نظام بانکی تنها صرف بخش های 
با اولویت شود و از پرداخت تسهیلات به بخش های 

غیر مولد جلوگیری شــود. اقدامی کــه عزم جدی 
 دولت و بخش های نظارتی از جملــه بانک مرکزی
 را می طلبد. از طرفی، اخیرا اضافه برداشــت بیش از 
6۰ هزار میلیارد تومانی یکی از بانک های خصوصی 
منتشر شــد در حالی که بســیاری از مردمی که در 
طرح نهضت ملی مســکن ثبت نام کرده اند و چشم 
انتظار تسهیلات بانکی هستند. بر این مبنا مبلغ اضافه 
برداشــت این بانک خصوصی، می توانست به جای 
اضافه برداشــت یک بانک خصوصی صرف افزایش 
رفاه مردم شود. فرصت باقی مانده برای تحقق وعده   
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال به سرعت 
در حال تمام شدن هســت و دولت در ۲ سال باقی 
مانده باید با اتخاذ تصمیمات مهم و ســخت، نظام 
 بانکی را به همکاری در جهــت اولویت ها و نیازهای 

مردم وادار کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

20 درصد تسهیلات مسکن توسط سه بانک پرداخت شد

هدایت تسهیلات به بخش مولد 

صنایع فولادی و معدنی به اقتصاد دیجیتال ورود کنند تمام پیامک های سهام عدالت جعلی است

افزایش ۳۰ درصدی قیمت پایه مواد اولیه صنایع پلاستیک

9  هزار تن گوشت عشایری به زودی وارد بازار می شودتأمین ۹۳ درصد برق کشور توسط واحدهای حرارتی

واردات روغن خام ۵۷ درصد افزایش یافت

اعطای وام جذابیت ندارد
حسن محتشم، کارشناس مسکن

دیگر بانک ها علاقه مند به ارائه وام نیستند. چرا که اعتقاد دارند تا زمانی که تورم بالای چهل درصد وجود 
دارد، اعطای وام با نرخ بهره ثابت سوددهی آنچنانی برایشان ندارد. البته باید توجه داشت که خود بانک 

پولی در اختیار ندارد و این مبالغ از سپرده های مردم تامین می شود. 
به هر صورت اعطای وام در چنین شــرایطی برای بانک ها جذابیت ندارد. به همین دلیل اســت که با 
وجود اینکه مجلس اختصاص بیســت درصد از سپرده های بانکی به بخش مســکن را مصوب کرده 
بود، باز هم بانک ها عملا مقاومت کرده و این درصدی که مجلس مصوب کرده، محقق نشده و بعید به 
نظر می رسد که در آینده نیز شــاهد همکاری لازم از جانب بانک ها در این زمینه باشیم. بانک ها برای 
تامین منابع مالی طرح نهضت ملی مســکن انگیزه  چندانی ندارند. در ایــن خصوص علاوه بر این که 
 باید آنها را متوجه وظیفه  خود در قبال این طرح کرد می توان به عنوان ضلع ســوم مشــارکت به آنها

 انگیزه داد.
زمین قابل ســاخت و منابع مالی در واقع مهم ترین الزامات اجرای طرح نهضت ملی مسکن است. در 
طرح مسکن مهر پروژه ها از طریق وام و آورده متقاضیان اجرا می شد. آن زمان خط اعتباری از طریق 
نظام بانکی تعیین و تسهیلات تقریبا به صورت روان پرداخت می شد. البته آورده متقاضیان محدود بود 

اما علت اصلی اینکه مسکن مهر چندان طبق روال پیش نرفت به عملکرد مسئولان وقت مربوط شد.
در طرح نهضت ملی مسکن می بینیم که به گفته  مسئولان، همراهی چندان مناسبی از سوی بانک ها 
صورت نمی گیرد که در این زمینه دولت باید سیســتم بانکی را متقاعد به عمل به تکالیف خود کند. 
البته وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده که همراهی بانک ها با این طرح افزایش یافته اما با شرایط مطلوب 

فاصله دارد.
وظیفه  بانک ها تخصیص ۲۰ درصد از اعتبارات سالانه خود به بخش مسکن است. در دو سال گذشته 
به ترتیب می بایست ۳6۰ و ۴8۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات از طرف بانک ها به طرح نهضت ملی 
مسکن اختصاص می یافت که طبق گفته مسئولان وزارت راه و شهرســازی تنها به ۲۰ درصد از این 

تعهد عمل شده است.
بانک ها این اســتدلال را دارند که به عنوان بنگاه مالی در راستای اهداف خودشان تلاش می کنند. در 
حالی که بانک ها عمدتا دولتی هستند و باید همراستا با اهداف دولت و منافع عمومی همکاری لازم را 

با طرح های عمرانی داشته باشند.
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احكام هوشمندسازی در برنامه هفتم توسعه تدوين 
شده است

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: در برنامه هفتم توسعه احکام بسیار خوبی را پیرامون هوشمندسازی 

پیش بینی کرده ایم که پس از تصویب به اجرا خواهند رسید.
به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ کنفرانس ظرفیت شبکه 
ملی اطلاعات ویژه توسعه هوشمندسازی از سلسله برگزاری کنفرانس های 
شبکه ملی اطلاعات با همت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و پژوهشــگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، تشــکل های مرتبط و ۶۰ شــرکت توانمند 
داخلی با شعار »برنامه هفتم توسعه، فرصتی برای توسعه هوشمندسازی« 

در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد.
علی اصغر انصاری، معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در این مراسم، گفت: مبحث هوشمندسازی بسیار مهم 
و گسترده اســت و این کنفرانس ظرفیت می تواند مقدمه و شروعی برای 
برگزاری رویدادهای دیگری در این زمینه باشد. وی افزود: هوشمندسازی 
به اتکای تکنیک هایی مانند هوش مصنوعی و اینترنت اشیا است، اما عموماً 
تعریف آن خودکارسازی فرایندهایی است که طیف وسیعی از فعالیت های 

ساده و پیچیده را شامل می شود.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تاکید کــرد: در برنامه هفتم توســعه احکام بســیار خوبــی را پیرامون 
هوشمندســازی پیش بینی کرده ایم که پس از تصویــب به اجرا خواهند 
رســید، البته در این خصوص مقدماتی نیز لازم است و همچنین در این 
برنامه تمام بخش های اقتصادی از جمله کشاورزی، صنعت، معدن و سایر 
بخش ها، رشد اقتصادی برای آنها مشخص شده است و برای تحقق اهداف، 

موضوع هوشمندسازی، بسیار اهمیت دارد.
انصاری خاطرنشــان کرد: یکی از اهداف در زمینه هوشمندســازی این 
است که به صورت ســه جانبه )دســتگاه های متولی، وزارت ارتباطات و 
معاونت علمی ریاست جمهوری( چالش ها را شناسایی کنیم و با استفاده 
از هوشمندسازی آنها را مهار کنیم، زیرا هوشمندسازی یکی از راهکارها 
در اجرای برنامه هفتم توسعه و رشد اقتصادی است. وی تاکید کرد: کاهش 
هزینه، مدیریت هزینه، تسریع در امور و... از اهداف هوشمندسازی است و 
بخش خصوصی و مجموعه های توانمند باید راهکارهای خود را اعلام کنند 

تا به اهداف برسیم.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اشاره کرد: اخیراً در وزارت ارتباطات ساختارها تغییر یافته است و معاونت 
برنامه ریزی و توسعه اقتصاد دیجیتال عنوان جدید آن است تا موضوعاتی 
را دنبال کنیم، هوشمندسازی کاری پر چالش است و کشورهای پیشرفته 
تا حدودی این مسیر را طی کرده اند و این موضوع در ایران نیازمند سرمایه 

گذاری و مشارکت در نوسازی و تجهیز زیرساخت ها است.
وی افزود: تنظیم گری در حوزه هوشمندســازی بسیار حائز اهمیت و در 
زمینه اینترنت اشــیا نیز قدم های بزرگی برداشته نشده است. انصاری در 
پایان گفت: در حوزه دانش بنیان آئین نامه خوبی در وزارت ارتباطات داریم 
و در این آئین نامه چند بخش در حوزه آموزش دیده می شود و دستگاه های 

مربوطه مکلف هستند در امر تحول دیجیتال، آموزش لازم را ببینند.
گفتنی است در ادامه این کنفرانس سید مهدی حاتمیان، مدیر کل دفتر 
بررســی های اقتصادی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، دکتر مهدی 
روحانی نژاد، سرپرست معاونت راهبردی و توسعه بازار رگولاتوری، صدرا 
فانی، دبیر کارگروه اینترنت اشیا و هوشمندسازی ستاد اقتصاد دیجیتال 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و دکتر داوود ادیب، رئیس کانون 
هماهنگی فاوا نیز به سخنرانی و ارائه پرداختند؛ لازم به ذکر است در حاشیه 
این کنفرانس نمایشــگاهی با حضور ۶۰ شــرکت توانمند داخلی با شعار 
»برنامه هفتم توسعه، فرصتی برای توســعه هوشمندسازی« در محوطه 
داخلی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات جهت دستاورهای داخلی و 

ارائه ظرفیت های بومی برپا شد.

انجام تست پاسپورت خوان های الكترونيكی
به گفته مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره(، تســت گیت های 
الکترونیک گذرنامه در این فرودگاه با هدف تســهیل در تردد مسافران و 
کاهش ایستایی در ترمینال ۱ انجام شــده و این فرآیند ادامه دارد. نصب 
پاسپورت خوان های الکترونیکی  در گیت های فرودگاه می تواند به کاهش 
معطلی مسافران منجر شود که البته این کار نیازمند پایش فراجاست و به 
گفته مسئولان فرودگاه امام خمینی )ره(، اگر چه تامین مالی از سوی این 
فرودگاه مشــکلی ندارد، اما با تایید فراجا برای این کار تامین اعتبار انجام 
می شود و پاسپورت خوان ها در کلیه ترمینال نصب و راه اندازی خواهد شد.

سعید چلندری - مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( - دی ماه 
۱۴۰۱ درباره نحوه کنتــرل گذرنامه ها در فرودگاه امــام خمینی گفته 
بود:» در حال حاضر در هر کدام از گیت ها، دو پاسپورت خوان  الکترونیکی 
نصب کردیم و روزانه بالغ بر ۱۰۰۰ تــا ۱۵۰۰ نفر از طریق این گیت های 
الکترونیکی عبور می کنند که حدود ۱۰ درصد مسافران را شامل می شود.

اگر چــه شــرکت های دانش بنیان داخلی برای ســاخت دســتگاه های 
پاسپورت خوان حاضر شدند، اما این دستگاه ها به دلیل مسائل امنیتی، به 
ایمنی بالایی نیاز دارند و باید توسط دستگاه  امنیتی فراجا تایید شود. از این 
رو چلندری سال گذشته درباره زمان راه اندازی کامل پاسپورت خوان های 
الکترونیکی گفته بود که با موافقت فراجا ایــن کار در نهایت تا خردادماه 

امسال انجام می شود؛ هر چند که این موضوع تاکنون عملی نشده است.
در این راستا به تازگی چلندری از تســت گیت های الکترونیک گذرنامه 
)E-Gate( در فرودگاه امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: درصدد هستیم 
تمامی گیت های گذرنامه در شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( الکترونیکی 
شود و در این راســتا در آســتانه هفته فراجا با حضور افشین جان پرور - 
فرمانده گذرنامه فرودگاه امام خمینی)ره( - تست کانتر E-Gate گذرنامه 
انجام شد. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، وی افزود: با هوشمندسازی 
و الکترونیکی کردن این فرآیند، سرعت کنترل گذرنامه مسافران افزایش 

می یابد و ایستایی به حداقل می رسد.
مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( اظهار کرد: طرح های توسعه ای به 
سرعت در حال پیگیری است، به مرور نیز افزایش می یابد و در ماه های آینده 
شاهد تغییرات مثبت در شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( خواهیم بود. در 
راستای هوشمندسازی شهر فرودگاهی بهسازی ترمینال ۱ که بین المللی 
است در دستور کار قرار دارد و یکی از آیتم ها،  همین گذرنامه است تا نیازی به 
حضور افسر گذرنامه پشت کانتر نباشد و استفاده از نیروی انسانی کاهش یابد.

چلندری تأکید کرد: این موضوع در مرحله تســت و سنجش قرار دارد و 
باید به تأیید فراجا برســد که همزمان با هفته نیروی انتظامی، فعلا تست 
کانتریک گیت در ترمینال ۱ انجام شــد. تلاش می شود پس از طی کلیه 
مراحل مربوطه، کنترل گذرنامه با حداقل معطلی با هدف تسهیل در تردد 

مسافران و به نحو احسن انجام شود.

اخبار

رئیس صنــدوق نوآوری و 
شــکوفایی از اختصــاص 
پنج هزار میلیــارد تومان 
تسهیلات اشتغال زایی به 
شــرکت های دانش بنیان 
خبر داد و گفت: بر اساس قانون بودجه بانک ها مکلف 
هستند با معرفی صندوق نوآوری، تسهیلات اشتغال 
را در اختیار شرکت های دانش بنیان بگذارند. بودجه 
مصوب برای این منظور از ســوی دولت، پنج هزار 

میلیارد تومان تعیین شده است.
دکتر محمدصــادق خیاطیان در حاشــیه آیین 
رونمایی از ۳ محصول دانش بنیــان با قابلیت های 
فناورانه بــالا در منطقه ویژه اقتصــادی پیام که با 
حضور اکبر قنبرپور مشاور وزیر و مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام برگزار شد، 
با بیان اینکه فعالیت ها در منطقه ویژه اقتصادی پیام 
مبتنی بر توســعه تولید و خاصه تولید دانش بنیان 
است، گفت: نزدیک به ۳۵ شرکت دانش بنیان در این 
منطقه در حال تولیدات محصولات فوق پیشرفته با 
فناوری های بسیار پیچیده هستند. از سوی دیگر 
رویکرد این منطقه تبدیل شــدن به قطب اقتصاد 

دیجیتال در کشور و منطقه است.
رئیس صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی در ادامه با 
بیان اینکه تامین مالی شــرکت های دانش بنیان از 
مهمترین وظایف این صندوق است، اظهار کرد: ما در 
راستای خدمت رسانی به دانش بنیان ها ۷۷ خدمت 
را در چهار دســته اصلی تســهیلات، ضمانت نامه، 
توانمندسازی و سرمایه گذاری به این شرکت ها ارائه 
می دهیم. وی با اشاره به تدوین بسته رشد تولید در 
صندوق نوآوری و شکوفایی برای توسعه فعالیت های 
شــرکت های دانش بنیان، گفت: ما از شرکت های 
دانش بنیان مســتقر در منطقه ویژه اقتصادی پیام 
دعوت می کنیم تا با افزایش رشد تولید خود به میزان 
۱۰۰ درصد نسبت به سال گذشــته، از مزیت های 

بسته حمایتی صندوق بهره مند شوند.
خیاطیان تصریح کرد: در حوزه اشــتغال زایی در 
شرکت های دانش بنیان نیز منابع خوبی در قانون 
بودجه پیش بینی شده است؛ بر این اساس بانک ها 

مکلف هستند با معرفی صندوق نوآوری تسهیلات 
اشتغال را در اختیار شرکت های دانش بنیان بگذارند. 
بودجه مصوب برای این منظور از سوی دولت، پنج 
هزار میلیارد تومان تعیین شــده اســت. در حوزه 
توســعه ظرفیت شــرکت ها و طرح های ایجادی 
دانش بنیان نیز تســهیلات خوبــی درنظر گرفته 

شده است.
رئیس صندوق نــوآوری و شــکوفایی در ادامه با 
اشــاره به اهمیت حوزه صــادرات در فعالیت های 
دانش بنیانی کشور، گفت: خوشبختانه در منطقه 
ویژه اقتصادی پیام شرکت هایی فعالیت دارند که 
محصولات آن ها قابلیت حضور در بازارهای صادراتی 
را دارد. صندوق نوآوری در حوزه صادرات، بســته  
حمایتی را طراحی کرده اســت و به حمایت ویژه 

از شرکت هایی که قصد صادرات دارند، می پردازد.
به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شکوفایی، 
وی همچنین ضمن تقدیــر از مدیران منطقه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیــام که با الگوی 
جدید و مناسب از تولید دانش بنیان در این منطقه 
حمایت می کنند، گفت: مقرر شده است شرکت های 
دانش بنیانی که در این منطقه رشــد دو برابری در 
حوزه اشتغال زایی داشــتند یا قادر به افزایش آن 
هستند، بتوانند از تسهیلات اشتغال زایی صندوق 
نوآوری ویژه شرکت های دانش بنیان بهره مند شوند.
دکتر خیاطیان در پایان با بیان اینکه در نشســت 
با مدیرعامل منطقــه ویژه اقتصــادی و فرودگاه 
بین المللی پیام مقرر شــد یک صندوق پژوهش و 
فناوری تخصصی در منطقه پیام تاســیس شود، 
گفــت: همچنین قرار اســت به منظــور تجهیز و 
تکمیل خطوط تولید و افزایــش ظرفیت تولید در 
منطقه، تسهیلات متناسبی در اختیار شرکت های 
دانش بنیان قرار گیرد و در حوزه صادراتی نیز از آنها 

حمایت ویژه ای خواهیم کرد.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به 
حمایت این صندوق از رشد تولید در شرکت های 
دانش بنیان، گفــت: با توجه به شــعار امســال، 
شرکت های دانش بنیانی که محصول آنها مشمول 
دو برابر رشد تولید یا فروش شده باشد، مشمول این 

بسته حمایتی می شوند.
دکتر محمدصادق خیاطیــان در جریان بازدید از 
منطقه ویژه اقتصادی و فــرودگاه بین المللی پیام 

در دیدار با مدیران شرکت های دانش بنیان مستقر 
در این منطقه در ســخنانی، منطقه پیام را الگویی 
دانش بنیان برای سایر مناطق ویژه اقتصادی عنوان 
کرد و گفت: درکی که به طــور عام از مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی در کشــور وجود دارد، این است که 
چنین مناطقی جایی بــرای بازرگانی و صادرات و 
واردات کالا هســتند که البته بسیار مهم است، اما 
می شود با این عینک نیز به مساله نگاه کرد که این 
مناطق می توانند به ســمت تولید و تولید با ارزش 
افزوده بالا حرکت کننــد و خدماتی ارائه دهند که 

ارزش افزوده بالایی برای کشور ایجاد کند.
وی افزود: شــرکت های بســیار خوبی در منطقه 
ویژه اقتصادی پیام مســتقر هســتند که خیلی از 
آنها در شرف صادراتند یا هم اکنون وارد بازارهای 
بین المللی شده اند. اولویت جدی ما در صندوق نیز 
توانمند کردن شرکت های دانش بنیان برای حضور 
در بازارهای بین المللی است، چرا که اعتقاد داریم 
بازار محصولات های تک در داخل کشــور چندان 
بزرگ نیست. فارغ از مزایای دیگر از جمله ورود ارز 
به کشور، تثبیت موقعیت شرکت های دانش بنیان، 
اشتغال بیشتر و ... که در حوزه صادرات وجود دارد، 
اما بازار بزرگــی که در کشــورهای دیگر و خاصه 
کشورهای همسایه وجود دارد، می تواند به فروش 

بسیار بیشتر شرکت های دانش بنیان کمک کند.
رییس صندوق نوآوری تاکید کرد: در این راســتا 
ما همچنیــن از شــرکت های دانش بنیانی که به 

تولید فراســرزمینی بپردازنــد، حمایت می کنیم. 
خیاطیان در ادامه با اشاره به حمایت صندوق نوآوری 
و شکوفایی از رشد تولید در شرکت های دانش بنیان، 
بیان کرد: با توجه به شــعار امســال، شرکت های 
دانش بنیانی که محصول آنها مشمول دو برابر رشد 
تولید یا فروش شده باشد، مشمول این بسته حمایتی 
می شوند. وی ادامه داد: در راستای توسعه ظرفیت 
تولید در شــرکت های دانش بنیان نیز با همکاری 
بانک ها و در رایزنی هایی که با صندوق توسعه ملی 

انجام  داده ایم، به دنبال تحقق این مساله هستیم.
رییس صندوق نــوآوری و شــکوفایی در پایان با 
بیان اینکه در حوزه واردات محصولات مشــابه با 
آنچه در کشــور تولید می شود، طبق مصوبه دولت 
و دســتور اکید رئیس جمهوری، بخش دولتی به 
هیچ عنوان حق ندارد از محصول مشــابه خارجی 
استفاده کند، اظهار کرد: در مورد بخش خصوصی 
این سخت گیری وجود ندارد، اما وظیفه صیانت بازار 
محصولات دانش بنیان کشور نیز به عهده ماست. در 
این زمینه وزارت صمت با صندوق نوآوری بســیار 
همراه اســت. در واقع سیاســت وزارت صمت این 
است که اگر یک محصول دانش بنیان پاسخ کل نیاز 
کشور را می دهد و در جایی توانمندی وجود دارد، 
واردات کالای مذکور به طور کامل ممنوع شود و در 
جاهایی که ظرفیت پاسخگو نیست، با اصلاح تعرفه، 
کاری می کنند که برای بخش تولید داخل مقرون 

به صرفه باشد.

از دانش بنيان های با فروش 2 برابری حمايت می شود 

تسهیلات ۵ هزار میلیاردی برای دانش بنیان ها
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وزرای ارتباطات ایران و ژاپن، طی دیداری که در 
حاشــیه مجمع حکمرانی اینترنت در شهر کیوتو 
برگزار شد، بر گسترش همکارهای متقابل در حوزه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کردند.
به گزارش ســازمان فناوری اطلاعات ایران، دکتر 
محمد خوانساری، معاون وزیر ارتباطات، در حاشیه 
مجمع حکمرانی اینترنت )IGF۲۰۲۳( با یوشیدا، 
معاون وزیر امور داخلی و ارتباطــات ژاپن دیدار 
کرد. در این دیدار، ژاپن تمایل خود را برای توسعه 

همکاری های دوجانبه در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ابراز کرد و انتقال تجربیات به طور متقابل 

مورد تاکید قرار گرفت.
در این دیدار، رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران، با اشاره به اهمیت توســعه روابط تاریخی 
و حسنه میان دو کشــور، از آمادگی ایران و ژاپن 
برای تبــادل تجربیات در حوزه سیاســتگذاری 
و تنظیم گری ارتباطات و فنــاوری اطلاعات یاد 
کرد و خواســتار برگزاری دوره های آموزشــی، 

پژوهشــی، ســمینارهای مشــترک و همکاری 
 در مراجــع و نهادهــای بین المللــی در زمینه 

تنظیم گری شد.
در همین راستا، یوشــیدا، معاون وزیر ارتباطات 
ژاپن نیز ضمن اســتقبال از تقویت و گســترش 
همکاری های دو کشــور در حوزه های تخصصی 
فناوری، بر حفظ و توســعه کانال های ارتباطی و 

تداوم دیدارهای مقامات دو کشور تاکید کرد.
گفتنی اســت، مجمع حکمرانی اینترنت، یکی از 

مهم ترین نتایج اجلاس جهانی جامعه اطلاعاتی 
WSIS ۲۰۰۳ و یک بستر فراگیر برای مشارکت 
ذی نفعان در مباحث سیاستی اینترنت، ارائه راه حل 
برای موضوعات، چالش های مشــترک، تســریع 
دسترســی جوامع به اینترنت و نیز هنجار سازی 
در حوزه حکمرانی فضای مجازی است. در مراسم 
افتتاحیه این مجمع، فومیو کیشیدا، نخست وزیر 
ژاپن حضور یافت و بر چگونگــی مدیریت هوش 

مصنوعی و بررسی چالش های آن پرداخت.

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی با اعلام 
اینکه اکنون ۱۸۰ هزار کســب و کار دارای اینماد 
در حال فعالیت هســتند، گفت: در ۶ ماه نخست 
امسال ۴۰ هزار اینماد جدید برای کسب و کارها 

صادر شده است. 
»امین کلاهدوزان« درباره ســامانه صدور اینماد 
جدید، اظهار کرد: مجموعه شــرکت های دارای 
اینمــاد بیــش از ۱۸۰۰ همت معاملــه تجارت 
الکترونیک را ثبت کردند که نسبت به سال ۱۴۰۰ 
رشد ۴۸ درصدی را داشته است. وی با بیان اینکه 
در ۶ ماه نخســت امســال ۴۰ هزار اینماد جدید 
صادر شده اســت، افزود: تا این لحظه اینمادهای 
فعال برای شــرکت ها به ۱۸۰ هزار عدد رسیده، 
البته ۲۰۰ هزار اینماد صادر شده است که برخی 

فعال نیستند.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی درباره 
شکایات مطرح شده در حوزه اینماد گفت: روزانه 
بین ۲۰ تا ۳۰ شکایت و ماهانه حدود هزار شکایت 

ثبت می شــود که بیشــترین عنوان شکایت نیز 
مربوط به عدم ارائه کالا و خدمت است.

کلاهدوزان درباره رونمایی از سامانه جدید اینماد 
بیان کرد: اواخر شــهریور ماه امســال با توجه به 
نظراتی که برای بهبود این ســامانه وجود داشت، 
تغییراتی در آن ایجاد و اواخر شــهریور ســامانه 
جدید رونمایی شد. سامانه اینماد جدید از ابتدای 
هفته جاری به صورت کامل در حال فعالیت است 
و در بازه ۲هفته ای که از آغاز به کار این ســامانه 
می گذرد، ۲۰۰ کسب و کار اشکالاتی داشتند که 
موانع آنها را برطرف کردیم و از روز شنبه گذشته 
این سامانه بدون مشــکل در حال انجام فعالیت 

است.
وی تاکید کرد: روال کار ســامانه جدید با شاپرک 
و نهادهای نظارتی مانند گذشــته برقرار اســت. 
کاربران نیز می توانند در بخــش کاربری اینماد یا 
شکایت های خود را ببیند و پاسخ بدهد. فرایندهای 
باقیمانده از سامانه قبلی به ســامانه جدید نداریم، 

البتــه بخش هایی به ســامانه جدید اضافه شــده 
 که کاربــران را از ثبــت و پیگیری تیکــت بی نیاز 

کرده است.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی ادامه داد: 
۲ هفته از آغــاز به کار ســامانه جدید می گذرد و 
گزارش هایی در خصوص مشکلات سامانه مطرح 
شده است. این گزارش ها عموماً به مشکلات فنی 
ســامانه جدید مربوط نبوده و ایراد کار در بخش 
دیگری وجود داشــته؛ اما چــون روی کار آمدن 
سامانه جدید با این مشکلات همزمان شده آن را به 

مشکل داشتن سامانه مربوط کرده اند.
»ندا مصطفوی« سرپرست مرکز تسهیل تجاری 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی نیز در این نشست، 
گفت: بازنویسی سامانه اینماد چند سالی در دستور 
کار قرار داشت و به دلیل آن نیز فرایندهایی که به 
این سامانه اضافه شده بود و برخی ناهماهنگی ها 

را رقم می زد.
وی افزود: با شــناختی که از نیازهای کسب وکارها 

و کاربران به دســت آورده بودیم بعد از چند ســال 
بازنویسی سامانه انجام شد. تمام فرایندها به صورت 
خودکار به سامانه جدید منتقل شده است. ابطال، 
انتقال دامنــه و تعریف نماینده در ســامانه جدید 
تسهیل شده است. مورد مهمی که راه اندازی کردیم 
احراز هویت یکپارچه است که تمام کاربران می توانند 
به صورت یکپارچه احراز هویت شــوند. در روزهای 
نخست مشکلاتی ایجاد شد که تمامی آن ها رفع شده 
است. ارتباط ما با شاپرک به تثبیت رسیده و صدور 

درگاه برای کسب و کارها با مشکل مواجه نیست.
سرپرســت مرکز تســهیل تجاری مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی درباره احراز هویت یکپارچه 
گفت: احراز هویت یکپارچه این ســامانه از طریق 
سامانه امتا انجام می شود و علاوه بر احراز هویت 
به نوعی می توانیم اســتعلام مجوزهای فرد را نیز 
دریافت کنیم. علاوه بر آن احراز هویت یکپارچه از 
طریق پنجره واحد خدمات دولت هوشمند را نیز 

در دسترس داریم.

رئیس مرکز فناوری های راهبردی معاونت علمی 
با اشاره به اینکه آیین نامه ایجاد مراکز نمونه سازی 
سریع و هم آفرینی ابلاغ شده، گفت: این مراکز ۲ 
گلوگاه رســیدن دانش بنیان ها برای تولید انبوه 

هستند.
شقایق حق جوی جوانمرد با یک توضیح مقدماتی 
برنامه معاونت را برای ایجاد زیرساخت های لازم در 
راستای تولید انبوه دانش بنیان تشریح کرد و گفت: 
توســعه و تولید محصول دانش بنیان در سطوح 
آمادگی مختلف فناوری اتفاق می افتد چیزی که 
به آن TRL گفته می شــود؛ در TRL یک تا چهار 
مفهوم علمی توسعه محصول شکل می گیرد و بعد 
از آن نمونه سازی اولیه انجام می شود. یعنی شما 
باید ببینید براساس مجموعه دستاوردهای علمی 
آن نمونــه محصول دانش بنیانــی که می خواهد 

ساخته شود نمونه اولیه چطور اســت و در ادامه 
اصلاحات اولیه براساس نیاز مشتری و کاربری بر 

روی محصول انجام شود.
رئیس مرکز فناوری های راهبردی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
افزود: بعد از این مرحله در تی آر ال ۵ و ۶، در دنیا 
مراکزی تحت عنوان مراکز نمونه سازی سریع این 
سرویس را به محققان شــرکت های دانش بنیان 
می دهند که نمونه های اولیه را ارزان، آسان و سریع 
بسازند. چون این مجموعه تخصص هایی که لازم 
است نمونه اولیه ســاخته، آزمایش، استاندارد و 
اصلاح شود را در اختیار شرکت های دانش بنیان 

قرار می دهد.

وی ادامه داد: شــرکت های دانش بنیــان نوپا یا 
دانشگاهیان و دانشجویان دکتری که می خواهند 
به طور مثال نتیجه پایان نامه خود را تبدیل به یک 
محصول کنند نیاز به خدمت مراکز نمونه سازی 

سریع دارند.
حق جوی خاطرنشان کرد: بعد از اتمام نمونه سازی 
سریع و زمانی که نمونه نهایی به دست آمد ما نیاز 
به تولید نیمه صنعتی داریم برای اینکه تست بازار 
را انجام دهیم و در ادامه به اقتصادی کردن محصول 
بپردازیم؛ در این بخش نیز یک سری مراکزی در 
دنیا هستند که به این فرایند کمک می کنند و ما 
سعی کردیم نمونه آن را در کشور ایجاد کنیم که 

به آن، مراکز هم آفرینی می گوئیم.

این مقام مسئول معاونت علمی درباره مراکز هم 
آفرینی توضیح داد و گفت: اینها مراکزی هستند 
که نمونه نهایی را مقیاس پذیر می کنند در حدی 
که افراد آنالیز اولیه بازار را انجــام دهند و از دره 

مرگ عبور کنند.
وی افزود: ایــن مراکز ســرویس ارزان می دهند 
و افراد می توانند از زیرســاخت های معطل بقیه 
کارخانه ها اســتفاده و محصــول را تولید کنند. 
وی در ادامه اعــلام کرد که به تازگــی آئین نامه 
هر دو مراکز نمونه سازی سریع و هم هم آفرینی 
نوشته و ابلاغ شــده در تلاش هســتیم مراکزی 
از این دســت را در دسترس شــرکت های دانش 
بنیان قرار دهیــم. این مراکز ۲ گلوگاه رســیدن 
 شــرکت های دانــش بنیان بــرای تولیــد انبوه 

هستند.

توسعه همکاری های دوجانبه ایران و ژاپن در حوزه ارتباطات

۱۸۰۰ همت ارزش معاملات تجارت الکترونیک
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